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N a i a spodru!lniea j e p o l o ž i l a l e t n i o b r a č u n 

Nov sistem plačevanja delavcev, ki 
ga v tem obdobju uvajamo v gospodar-
stvu, prinaša v našo plačno politiko 
predvsem tri zelo odločilne novosti, za-
radi katerih obeta krepke spremembe 
v dosedanjem nagrajevanju. 

Katere so te tri novosti in kaj jih 
odlikuje? 

Prvič. Z novimi predpisi o plačeva-
nju delavcev v gospodarstvu je uza-
konjeno nagrajevanje po učinku. Kot 
programsko načelo kajpada to zakonito 
določilo ni nič novega, saj smo ga sre-
čevali v vseh dosedanjih predpisih o 
nagrajevanju. V pogledu praktične iz-
vedbe nagrajevanja po delu v sedanjih 
družbeno-gospodarskih pogojih pa pri-
našajo novi predpisi naravnost obilo 
pomembnih določil. 

Med najpomembnejšimi je vsekakor, 
v določenem smislu, neke vrste spro-
stitev plačnega sklada. Ta sprostitev 
se kaže v tem, da sme gospodarska or-
ganizacija izplačevati delavcem polne 
zaslužke po njihovem delovnem učinku. 
Osnova za obračunavanje zaslužkov sta 
tarifnoi postavka in norma, to je osnov-
na delovna- zadolžitev za določeno de-
lovno mesto, operacijo oziroma fazo de-
la. To se pravi, da novi predpisi prak-
tično omogočajo, v čemer se bistveno 
razlikujejo od dosedanjih, da si lahko 
delavec poveča svoj temeljni zaslužek 
na ta način, da prekorači normo, to se 
pravi, napravi več, kot je njegova te-
meljna proizvodna zadolžitev v določe-
nem času. Drugačen način poviševanja 
zaslužkov — če izvzamemo premije za 
prihranke, za boljšo organizacijo dela 
in podobno ter udeležba pri dobičku, 
ki se tudi deli po prispevku posamezni-
ka k doseženim uspehom gospodarske 
organizacije, kar je kajpak neke vrste 
nagrajevanje po učinku — je nezakonjt 
in temeljito onemogočen. Delavcem je 
torej omogočeno, da več zaslužijo. Več 
pa lahko zaslužijo le, če več napravijo. 
Seveda je to edini način, na osnovi ka-
terega je moči priti delovnim ljudem 
ne samo do nominalno višjih plač, am-
pak se na ta način krepi realna vred-
nost vseh njihovih zaslužkov. Poleg te-
ga pa tak način nagrajevanja razvija 
v vsakem delavcu posebej osebno silo. 
osebni gmotni interes, da izpopolni svo-
jo delovno storilnost in da svoje proiz-
vajalne sposobnosti čim bolj smotrno 
uporabi pri delu. Tako postajajo delavci 
iz lastnih gmotnih pobud nosilci višje 
delovne storilnosti, ki je temelj celot-
nega gospodarskega napredka v pogojih 
delavskega samoupravljanja. To se pra-
vi, delavci sami postanejo osrednji 
subjektivni činitelj pri razvijanju pro-
izvajalnih sil — to je pa temelj socia-
lističnih družbenih odnosov. 

Drugič. Fo novih predpisih o nagra-
jevanju delavcev v gospodarstvu ne 
more nihče v gospodarski organizaciji 
plačevati nikogar mimo določil v tarif-
nem pravilniku. Določila v tarifnem 
pravilniku morajo biti zasnovana na 
objektivnih merilih, po katerih se avto-
matično prizna vsakomur, ki izpolnjuje 
predvidene pogoje, dajatve, ki so v ta 
namen odrejene v tarifnem pravilniku. 
Predpisi zahtevajo, da se izdelajo taka 
objektivna merila za vsa delovna mesta, 
faze dela in delovne operacije, kjer se 
da delovni učinek meriti ali pa vsaj 
ugotavljati posamezne njegove mani-
festacije (uporaba materiala, pogonskih 
sredstev, kakovost, iznajdljivost pri de-
lu itd.). Poleg tega je izdelati merila, na 
osnovi katerih se dele premije, dobi-
ček in drugo. 

Seveda bodo ta objektivna merila 
najprej izdelana z gospodarske per-
spektive posameznih gospodarskih or-
ganizacij, toda postopoma se bodo iz 
niih razvila povprečna družbena merila 
(družbene norme, normativi itd.). Res 
pa je, da je plačevanje delavcev po 
učinku brez jasnih objektivnih meril 
povsem nemogoče. To nas uči dose-
danja izkušnja. Admr.nAstrativno raz-
deljevanje plačnih skladov delavcem po 
njihovih kvalifikacijah, ne glede na 
konkretni delovni učinek vsakega po-
sameznika v določenem času, je rodilo 
celo vrsto nezdravih pojavov: med temi 
se je zlasti ukrepila uravnilovka, to je 
težnja, da_ bi vsi delavci dobivali pri-
bližno enake zaslužke, ker pač niso bile 
upoštevane razlike v plodovih dela med 
posamezniki, in lov za papirnatimi kva-
lifikacijami. Tako administrativno raz-
deljevanje zaslužkov je prišlo v kričeče 
nasprotje z objektivno potrebo po te-
meljiti gmotni zainteresiranosti vsakega 
delavca na tem, da z več dela več za-
služi. 

Jasno je, da v naših pogojih druž-
beno ekonomski avtomatizem, predvsem 
vpliv tržišča, ni tako razvit, da bi ne-
posredno diktiral družbeno povprečna 
merila, proizvodne normative, zato je 
treba, da družbeni činitelji ugotove, na 
temelju obstoječe proizvodnosti v go-
spodarskih organizacijah, posamerne 
normative in jih vzamejo za izhodišče 
pri nagrajevanju. Pri tem je seveda te-
žiti, da se čimprej izoblikujejo neki po-
vprečni družbeni normativi. 

Tretjič. Uvajanje nove plačne politi-
ke je zaupano družbenim činiteljem ko-
mune. Tarifne pravilnike izdelujejo 
skupno predstavniki podjetja, okraj-
nega ljudskega odbora in sindikata 
(krajevni sindikalni svet). S tem po-
stane izdelava tarifnega pravilnika 
pravzaprav neke vrste kolektivni do-
govor predstavnikov treh najvažnejših 

Zadovoljiva bilanca dela v preieklem 
leiu. Poroči lo p redsedn ika podružnice 
tov. Uranjeka. Skupščini so pr isos tvo-
vali kot gos t je ljudski pos lanec Ljudske 
skupščine LRS tov. Jože Turnšek, z a -
stopnik Cent ra lnega odbora Zveze ru -
dar jev Jugoslavije tov. S ievo Se rdan , 
zastopnik Republ iškega odbora Zveze 
rudar jev tov. Diaci ter zastopnik O S S 
tov. Slatnik. Diskusija je bila zelo 
plodna in konstruktivna. 

Za razliko od lanske skupščine, k a -
teri so nepotrebni in neosnovani izpadi 
posameznikov, ki so hoteli vnesti r a z -

činiteljev v gospodarskem življenju ko-
mune. Seveda mora ta dogovor temeljiti 
na načelih, ki jih uzakonjujejo splošno 
družbeni organi in njihova pooblaščena 
telesa. Poleg organov, ki sestavljajo 
prej omenjeni kolektivni dogovor, se 
osnuje v okraju še posebna komisija za 
plače v gospodarstvu, ki ji je naloženo, 
da skrbi za pravilno izvajanje nagra-
jevanja po učinku. 

Ta novost je posebej zanimiva iz treh 
vzrokov. 

Prvi. Organom komune je izročen 
eden izmed najodločilnejših družbenih 
mehanizmov, to je neposredna politika 
nagrajevanja, od katere je odvisna rast 
proizvodnih sil, življenjska raven de-
lovnih ljudi in oblikovanje socialističnih 
odnosov med njimi. Poleg tega komuna 
neposredno določa način delitve dobič-
ka, ki gospodarskim organizacijam na 
njenem območju ostane po tem, ko od-
vedejo prispevek federaciji. Odslej ko-
muna preneha biti le organ, ki bi obre-
menjeval gospodarske organizacije s 
fizikalnimi obveznostmi, kot doslej 
okraj, ampak postaja organsko poveza-
na z usodo gospodarskih organizacij. 
Po sedanjih predpisih o nagrajevanju 
organi okraja namreč prvič aktivno so-
delujejo pri izdelavi tarifnih pravilni-
kov, to je pri praktični plačni politiki. 
Tu se bc koiauna že uveljavila kot 
družbeno gospodarski oinitelj: varovala 
bo, da bo načelo nagrajevanja po delu 
vsklajeno med podjetji na njenem pod-
ročju. Torej bo v tem smislu nastovila 
že kot družbeni regulator pri vredno-
tenju delovnih mest in raznih del ter 
pri sprejemanju najrazličnejših objek-
tivnih meril. Tako bo neposredno delo-
vala zoper ustvarjanje meril izključno 
s pozicij in po kriterijih gospodarskih 
organizacij. Svojo družbeno gospodar-
sko regulatorsko vlogo pa bo morala 
komuna uveljaviti tudi pri razdeljevanju 
dobička, ki ostane komunam in podje-
tju, in pri odobravanju 5% povečanja 
oziroma zmanjšanja odobrenega plač-
nega sklada na temelju obračunskih 
plač. S temi sredstvi bo morala komuna 
uveljaviti načelo nagrajevanja po delu 
tudi v odnosih med komuno samo in 
gospodarsko organizacijo kot celoto. 

Drugi. Izdelava tarifnega pravilnika 
je pravzaprav kolektivni dogovor treh 
najpomembnejših družbeno gospodar-
skih činiteljev v komuni: gospodarske 
organizacije, okrajnega ljudskega od-
bora in sindikata. S tem dobiva sindi-
kat povsem nov položaj v naši plačni 
politiki: aktivno sodeluje pri ustvar-
janju temeljnih sorazmerij med zasluž-
ki delavcev posameznih kategorij in pri 
oblikovanju objektivnih meril za vred-
notenje dela. Pri tem je sindikat po-
klican prvenstveno skrbeti za to, da 
bodo norme in druga merila zračunana 
na proizvodne sposobnosti in veščine 
povprečnega delavca ter da bo zagotov-
ljen realen razpon med tarifnimi po-
stavkami delavcev posameznih katego-
rij. Pri tem ne gre za kakršno koli ob-
navljanje cehovščine, temveč za dejan-
sko družbeno ovrednotenje notranjih 
razlik med delom manj veščih delavcev 
in delavcev s širšimi in temeljitejšimi 
proizvodnimi znanji, veščinami in spo-
sobnostmi te veščine koristno uporab-
ljati v proizvodnji. Podatki o plačah pri 
nas vedo namreč povedati, da se v mno-
gih panogah in podjetjih celo krči raz-
pon med nekvalificiranimi in višje kva-
lificiranimi delavci, kar vsekakor opo-
zarja, da s tendencami uravnilovke še 
nismo opravili in da jih bo moral nov 
način nagrajevanja po učinku šele pre-
magati. 

Tretji. S prenosom težišča plačne po-
litike v komune bo omogočeno, da bo 
postal novi plačni sistem gibčen in da 
ga bodo uravnavali neposredno motivi 
proizvodnje, splošnim družbenim orga-
nom pa bo ostajala samo funkcija od-
rejanja splošnih osnovnih proporcev in 
funkcija vsklajevanja sorazmerij. 

Ce napravimo kratek povzetek iz po-
vedanih misli, nam kot glavne značilne 
poteze novega sistema ostanejo: Plače-
vanje po učinku. Merjenje učinka dela 
z objektivnimi meril i. Izdelava meril 
dela na temelju povprečne ravni pro-

dor med podružnico in upravo p o d -
jetja, dati svojstven, zelo težak pečat , 
je letošnja skupščina po teka la kon-
struktivno, kar bo — kot izgleda — 
rodilo za sindikat in podje t je dob re s a -
dove. 

O b skora j s toodstotni udeležbi de l e -
gatov in navzočih gostov, pos lanca tov. 
Turnška, tov. S teva Se rdana , tov. Di-
acija in Slatnika je po volitvah de lov-
nega p redseds tva , ki ga je vodil tov. 
Jože Vrabič, zapisnikarjev in ove rova -
teljev, kandidaci jske, volilne, ver i f ika-
cijske komisije in komisije za sk lepe 

izvodnih sil — sredstev za proizvodnjo 
in povprečne izurjenosti ter delovne 
sposobnosti delovnih ljudi — v okviru 
splošnih družbenih proporcev. 

S temi, več kot skopimi obrisi, je se-
veda komaj bežno očrtano poprišče de-
javnosti zavestnih socialističnih druž-
benih sil, to je komunistov, članov So-
cialistične zveze itd., v boju za uvedbo 
novega sistema nagrajevanja v našem 
gospodarstvu. Morda zveni celo malce 
neskladno, če hkrati trdimo, da je na-
grajevanje po delu objektivna ekonom-
ska nuja, ker postaja gmotni interes 
delavca v pogojih delavskega uprav-
ljanja ena izmed odločujočih gibalnih 
sil v proizvodnji in da zahteva uva-
janje načina plačevanja delavcev po 
njihovem učinku pri delu akcijo zavest-
nih socialističnih sil. Tu seveda ni no-
bene neskladnosti, temveč najbolj lo-
gična pogojenost. Zavestne družbene 
sile, ki poznajo objektivne ekonomske 
zakone, morajo po svojih močeh in zre-
losti tako orientirati družbene sile, da 
pospešujejo razvoj navrednih ekonom-
skih teženj. Zmotno bi bilo mišljenje, 
da ekonomika oblikuje družbene odno-
se mimo družbenih činiieljev. 

Posebej bi bilo tako mnenje zmotno 
v obdobju, ko gre za temeljite spre-
membe sistema nagrajevanja, kc gre za 
prehod od dokaj centraliziranega nič\na 
plačevanja delavcev po kvalifikacijah 
na sistem neposrednega nagrajevanja 
po učinku, ki je neposredno prepuščeno 
družbenim organom delovnih ljudi v 
komunalni skupnosti: V takem obdobju 
je zavestna akcija zrelih družbenih sil 
ena izmed prvenstvenih silnic, ki utira 
naprednim težnjam pot v praktično 
življenje. Zavestne družbene sile mo-
rajo izdelati gospodarski praksi primer-
ne družbene pravne norme in te norme 
uveljaviti v življenju. V tem procesu 
se morajo zavestne družbene sile, pred-
vsem komunisti kot nosilci napredne 
usmerjenosti, v celoti angažirati, ker 
gre za neposredno ustvarjanje pogojev 
za realizacijo tistih družbenih odnosov, 
ki jih objektivna materialna stvarnost 
že dopušča. 

Katerim stvarem morajo v sedanjem 
razdobju, ko utiramo novemu sistemu 
nagrajevanja pot v plačni politiki v 
gospodarstvu, posvetiti zavestne druž-
bene sile. predvsem komunisti, največ 
pozornosti? 

Izdelovanje in uvajanje sistema na-
grajevanja delavcev po njihovem de-
lovnem učinku v proizvodnji nujno ter-
ja v pogojih družbenega upravljanja, 
da pri tem delu sodeluje čim širši krog 
delavcev. S tem je v največji meri za-
gotovljeno, da bodo merila dela in so-
razmerja med osnovnimi zaslužki de-
lavcev posameznih kategorij v družbe-
nem smislu najpravilneje zastavljena. 
Poleg tega pa tako široko sodelovanje 
delovnih ljudi pri izdelavi in uvajanju 
sistema nagrajevanja pomeni praktično 
življenjsko izkušnjo, v kateri delovni 
ljudje spoznajo objektivne družbeno 
ekonomske nujnosti in spoznajo dejan-
ske možnosti za napredek ter se po tem 
ravnajo. 

Poleg tega pa ne gre pozabiti, da še 
žtivotamjo ostanki mezdne miselnosti. 
Taki miselnosti je v polpreteklem času 
dajal v nekem smislu potuho celo dose-
danji način plačevanja, ker je otežko-
čal plačevanje po učinku in ker ni do-
puščal, da bi prišlo do občutnejših raz-
lik med zaslužki delavcev posameznih 
kategorij. Poleg tega se je v glavah ne-
katerih ljudi zasidralo mišljenje, da je 
birokratska shematična distribucija 
plačnega sklada po papirnatih kvalifi-
kacijah v pogojih razmeroma težkih 
življenjskih prilik, edina »pravična« 
oblika nagrajevanja. Povsem razumlji-
vo je, da si bo moral novi plačni si-
stem utirati ne samo pota skozi tehnič-
ne težave pri vrednotenju dela posa-
meznih delavcev in vzporejanju norm 
posameznih podjetij s povprečnimi 
družbenimi merili, ampak da bo moral 
pomesti tudi s prej omenjenimi kvar-
nimi pojmovanji o nagrajevanju de-
lavcev v pogojih družbenega upravlja-
nja. V tem boju je mesto naprednih so-
cialističnih sil. 

Ipodal poročilo upravnega odbora o 
delu v preteklem letu predsednik po-
družnice tov. Uranjek. Da bo vsak član 
kolektiva spoznal delo naše podružnice 
v preteklem letu, objavljamo poročilo 
upravnega odbora v celoti. 

Letošnji občni zbor je še posebne 
važnosti , ker ravno ta m e s e c o b h a j a -
mo 10. obletnico ustanovilve Enotnih 
sindikatov Jugoslavije in dese t let bo 
minilo, odkar smo izgnali okupator ja iz 
domovine ter vzeli svojo usodo v lastne 
roke. Deset let svetle in junaške z g o -
dovine naših narodov je za nami. Deset 
let bojev, naporov, uspehov in n a p r e d -
ka. V vsem tem času je delavski r a z -
red s komunisti na čelu stal v prvih 
vrs tah borbe in d a n e s s ponosom lahko 
ugotovimo, da smo nacionalno in s o -
cialno resnično svobodni, da smo iz 
na roda hlapcev, postali narod g o s p o -
darjev. N e k d a j brezpravni mezdni de l a -

Ko je naša sindikalna podružnica 
pred letom dni na tem mestu polagala 
obračun dela, je i s točasno dala novo-
izvoljenemu odboru niz težkih in č a s t -
nih nalog. V nov upravni odbor so bili 
izvoljeni naslednji tovariši: Škorc Franc, 
Uranjek Karel, Blaj Ivan, Mavsar Ru-
dolf, Vivod Jože, ing. Kovačič Ljubo, 
Šuster Leopold, Stropnik Elica in Škor -
janc Jože. 

V nadzorni odbor so bili izvoljeni: 
Hudobreznik Jože, Mravljak Hubert in 
Knez Franc. 

Na svoji prvi redni seji je novoizvo-
ljeni odbor konstituiral izvršni odbor in 
to za predsednika Uranjeka Karla, za 
tajnika Mavsar ja Rudolfa in za b laga j -
nika tov. ing. Kovačiča Ljuba. 

Ker je naše podje t je p rece j veliko, je 
odbor sprejel sklep, da se sindikalni 
aktiv razširi na pododbore , ki naj o b -
stojajo po obratih — jamski obra i in 
separac i ja , pa se razdeli ta na tri p o d -
odbore , in sicer za vsako tre ' j ino svoj 
pododbor . Tako imamo tri p o d o d b o r e 
v jamskem obratu, nato pododbor zu-
nanjega obra ta z direkcijo in garažo , 
pododbor novega jaška z mehanično in 
elektrodelavnico, kovačnico in s e p a r a -
cijo in pododbor g r a d b e n e g a obra ta . 

Letos l>omo obhajali peto obletnico, 
odkar so delovni kolektivi sprejeli svoja 
podjetja v samoupravljanje. V tem krat-
kem času, so sami mnogo pripomogli 
k povišanju proizvodnje, kar dokazuje 
pravilno pojmovanje, zavesi in dober 
odnos do te velike pridobi ve. Odmev 
našega samoupravljanja se širi po svetu 
in vzbuja zanimanje v raznih državah. 
V našo državo z zanimanjem prihajajo 
razni poli'ični voditelji, kakor tudi 
državniki, da se na licu mesta prepYi-
čajo o praksi delavskega samouprav-
ljanja. Tudi naš kolektiv je imel priliko 
potrditi življenjsko moč samoupravljanja 
na zasedanju delavskeqa sveta pred 
zahodnonemškimi rudarji, ki so priso-
stvovali našemu zasedanju. Takih pri-
merov je pri nas dovolj in ti ljudje to 
dokazano resničnost potem prenašajo 
v svoje delavske vrste. 

Pri nas so bile voli've v delavski svet 
27. marca 1954. Priprave so bile izvr-
šene zadovoljivo, v kar je sindikalna 
podružnica vložila precej truda. Ude-
ležba na voli*vah je bila 93,*%. Kan-
didatna lista je bila predložena le od 
sindikalne podružnice. Člani delavskega 
sveta so precej redno obiskovali z a s e -
danja, vendar pa je sindikalna podruž-
nica vodila premalo skrbi za prevzgojo 
onih, ki niso bili redni obiskovalci. Med 
letom je delavski svet izmenjal 5 č la-
nov. Na njihovo mesto so bili imeno-
vani člani, ki so bili na kandidatni listi, 
pa zaradi premajhnega š'evila glasov 
niso bili izvoljeni v delavski svet. Izme-
njani člani so med letom zapustili služ-
bena mesta, in sicer so trije odšli v 
šolo, eden je bil dolgotrajno bolan 
medtem ko je petemu delavski svet na 
predlog sindikalne podružnice zaradi 
delovne nediscipline, o d v e l mandat. 

Delo delavskega sveta je v pretek-
lem letu bilo kljub rajnim pomanjkljivo-
stim ogromno. Trdni in odločni volji 
upravnega vods'va in delavskega sveta 
se moramo zahvali'], da smo za inve-
sticije in družbeni standard dobili pri-
merne kredite. 

Delavski svet je že v prvi polovici 
leta zadolžil tarifno komisijo, da kori-
gira obstoječi tarifni pravilnik, kar pa 
ni bilo izvršeno v določenem roku. Ko-
misija je pristopila k intenzivnejšemu! 

vec, je postal s tvarno gospoda r in 
upravl jač proizvodnih s reds tev . Postal i 
smo vzor pro!e 'ar ia tu vsega sveta in 
odprli pot resničnemu socializmu. To 
so velike zmage, ki smo jih izbojevali 
v tem kratkem času . S ponosom in z a -
dovoljstvom se lahko ozremo na p r e h o -
jeno pot, ki je sicer polna s a m o o d p o -
vedi in naporov, pa vendar polna zmag 
in uspehov. 

Če se povrnemo nazaj , na delo n a š e 
sindikalne podružnice v preteklih d e s e -
tih letih, lahko mirno ugotovimo, da je 
v tem času storila mnogo na po l r ičnem 
in gospoda r skem polju, s a j je naš rud-
nik z delom pridnih rok zrasel iz m a -
lega z a p u š č e n e g a kmečkega rudnika v 
veliko industrijsko podjet je . Vsi skupa j 
smo krepko prijeli za delo, vsak po 
svojih močeh in sposobnost i ter se pri 
tem učili in vzgajali . 

Sindikalna podružnica ni imela p la -
čanega funkcionar ja za opravl janje p o -
slov, temveč je v se delo bilo o p r a v -
ljeno prostovoljno. Celoletni sindikalni 
akliv [upravni odbo r in pododbori) š t e -
je skupno 43 članov. 

Sindikalna podružnica je imela v p r e -
teklem poslovnem letu 19 rednih in eno 
izredno sejo. Udeležba na sejah je bila 
skora j vedno s toodstotna . Na se je smo 
vabili tudi funkcionar je pododborov , da 
so bili seznanjeni z delom upravnega 
odbora , dobivali pa so i s točasno tudi 
direk ' ive za delo. Upravni odbor je na 
svoje se je tudi vedno vabil funkcio-
nar je d ružbenega upravljanja, z a s t o p -
nike podje t ja in rudniškega s e k r e t a -
r i a t Zveze komunistov. 

Med letom je bilo več masovnih s e -
s tankov s kolek'ivom, na ka*erih so s e 
ob ravnava l a . r azna g o s p o d a r s k a in p o -
li ična vprašanja . V 7ače*kn le 'a so bili 
masovni ses tanki s labo obiskani, m e d -
tem. ko je v drugi oolovi^i l e ' a bil 
obisk mnogo boljši. Člani kolektiva so 
uvideli, da so taki ses tanki koris 'ni, sa j 
so se na njih obravnavala no t ran je - in 
zunanjepoli t ična vprašan ja , tolmačile so 
se u redbe in zakoni, obravnavala so 
se tudi lokalna vprašanja , proizvodnja 
in perspekt iva rudnika. 

delu šele v drugi polovici leta ter po-
pravila in prilagodila pravilnik našim 
plačilnim možnostim. Korektura pra-
vilnika je povečala prejemke članom 
kolektiva povprečno za 12%. Zelo 
ugodno pa je odjeknila med rudarji 
uredba, ki dovoljuje okrajnim ljudskim 
odborom povečanje odstotka za dodat-
ne plače, kot nagrado rudarjem od 20 
na 30%. Tudi ta razlika z dobičkom 
vred se je izplačala ob koncu pretek-
lega leta. Delavski svet je v pre'eklem 
letu dvakrat sklepal o pocenitvi pre-
moga. Da je to uspelo je bilo treba 
predhodno obravnavati in poiskati v se 
možnosti zmanjšanja proizvodnih stro-
škov in povečanje proizvodnosti dela. 
V začetku leta je uspelo poceniti naše 
proizvode za 7%, medtem ko je druga 
poceni'ev v mesecu decembru znašala 
5%. Tak način samoupravljanja naj bi 
bil cilj slehernega ko!ekJiva. Vso skrb 
naj hi posvetili zvišanju storilnosti dela, 
kajti s tem bi zvišali tudi življenjski 
standard sami sebi. V preteklem letu 
so bila sprejeta tudi pravila podje'ja, 
ki zagotavljajo vsakemu članu kolek-
tiva pravice in dolžnosti v podjetju. 
Delavski svet je imenoval tudi disci-
plinsko sodišče, ki naj obravnava disci-
plinske prekrške posameznikov v pod-
jefju. 

Kakor že rečeno je imel delavski 
svet v preteklem letu velike uspehe pri 
delu, bili bi pa lahko še večji, če bi vsi 
člani delavskega sveta in ostali člani 
kolektiva nudili našemu vodstvu več 
pomoči s svojimi izkušnjami in predlogi. 
Važnejše sklepe smo vedno obravna-
vali na masovnih sestankih s kolek'i-
vom, ki jih je vodila sindikalna podruž-
nica, v pomoč pa so bili poklicani tudi 
strokovni ljudje za pravilno tolmačenje. 
Žalostna je ugotovi'ev, da se poedini 
člani delavskega sveta niso udeleževali 
diskusij, ni4i niso delikatnejše sklepe 
prenašali med člane kolek'iva iz bo -
jazni, da bi s e komu zamerili. 

Za take pojave pa niso v celoti krivi 
posamezniki, temveč del krivde lahko 
pripišemo sindikalni podružnici, ker k 
iakim tovarišem nismo pristopili in jih 
skušali prevzgojiii. 

(Nadaljevanje na 2. strani) 

Organizacija podružnice v preteklem letu 
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Naša sindikalna "podružnica je položila letni obračun 
Delo upravnega odbora delavskega sveta 

Upravni odbor je imel po izvoli'vi 
enajst rednih in dve izredni seji. Sej 
so se člani redno udeleževali . Vabljeni 
so bili na vse se je ludi sindikalni z a -
stopniki, predsednik de lavskega sve*a in 
po potrebi tudi šefi odelkov, v kolikor 
je to zahlevala razprava . 

Upravni ocbor je vso problematiko 
rudnika reševal bolj podrobno, jo r a z -
členjeval in izvajal v prakso. Člani 
upravnega odbora so vedno živo in t e -

meljito obravnavali vsako zadevo, kar 
je dokaz, da so bili res zainteresirani 
na pravilnem gospodar jen ju podje t ja . 
Veliko pozornost je UO polagal na hi-
g iensko- tehnično zašči to, na pro izvod-
njo in p roda jo premoga , na obolenja in 
nezgode , skra tka zavedal s e je, da je 
izvršni organ de lavskega sveta in da 
mora v celoti opraviti svojo odgovorno 
nalogo. 

Proizvodnja, investicije in družbeni 
standard 

Način dela v proizvodnji p r emoga pri 
nas, se je v preieklih dveh le ih zna.no 
spremenil . Uvajanje nove odkopne m e -
tode, je pokaza lo prece j šn je u spehe 
Najpoz,i ' ivnejša lastnost tako imenova-
ne š i rokočelne odkopne me tode je v 
tem, da imamo koncent r i rana delovišča. 
Za sedan jo proizvodnjo imamo s tem 
načinom dela dosti manj priprav in 
vzdrževanja , kar napram s taremu roč -
nemu načinu znatno vpliva na proiz-
vodne s t roške. Uvajanje te me tode dela 
je od zače tka vzbudilo med našimi ru-
darji neko nezaupan je z domnevo, da 
ne bo uspelo. S t rdno voljo in intenziv-
nim š 'udijem je nov način uspel in se 
razširil v toliko, da imamo d a n e s našo 
jamo tako mehanizirano, kot malokater i 
rudnik v jugoslaviji. Ta način dela z a -
hteva tudi od n a š e g a rudar ja man j f i-
zičnih moči in trpljenja, več pa umske 
sposobnost i . Naši rudarji so opustili 
s ta ro gledanje , da je stroj delovnemu 
človeku v škodo in uvideli, da je d e -
lovnemu človeku le koristen in da ga 
je t reba varovati , ker razbremenju je 
de lavca najtežjih del. 

Zaveda ' i se moramo, da so stroji in 
vsa os*ala proizvodna s reds tva naša 
družbena last ter da jih moramo n e g o -
vali in čuvati, kar pri nas vse premalo 
upoš tevamo. Vedno in povsod se m o -
ramo zavedat i , da je malomaren o d n o s 
do strojev, kakor tudi neenakomerno 
uporabl janje mater ia la škodljivo našemu 
gospodars tvu , ker s tem dvigamo ceno 
proizvodom. Vsak član kolektiva je dol-
žan, da p o s v e č a vso skrb štednji m a -
teriala s katerim upravlja. Če bomo lo 
skrb in čut odgovornost i do skupne 
lastnine poglobili, bodo odpadli tudi 
mnogi defekt i v proizvodnji. Z vsemi 
sredstvi pa moramo prepreči t i mater i -
alne s t roške, ki rezult irajo iz ma lomar -
nosti posameznikov. Vzrok malomarnih 
odnosov do skupne lastnine pa je ne -
disciplina. Za*o moramo vztrajat i na 
tem, da disciplino čimbolj utrdimo. N e -
upravičene izos tanke je t reba spraviti 
na minimum. Za zboljšanje discipline 
pa je pogrebno še mnogo poli t ičnega 
dela in prevzgoje ljudi, d a bi bilo t reba 
v b o d o č e u p o r a b l j a l čim manj disci-
plinskih ukrepov. P rece j šen del b o d o -
č e g a sindikalnega dela naj bo v tem, 
da se še nadal je utrjuje disciplina, 
zmanjšujejo obolenja in n e z g o d e ter, 
da se po vseh obra4ih uvede čim večja 
š*ednja ma 'er ia la . Po leg n a v e d e n e g a 
pa je dolžnost v sega kolektiva, da 
stremi za zvišanjem učinkov, kar nam 
bo omogočilo ponovno poceniti p r e -
mog. 

Z. obra tovanjem novega jaška so bili 
dani vsi pogoji za znatno povečan je 
proizvodnje. V zače tku leta so bile 
p rece j šn je ovire v proizvodnji, poaost i 
defekt i na novi provizorni separaeii i . V 
doglednem času so se ti defekt i zmanj -
šali in pro i -vodnja je pričela le z. man j -
šimi zastoji potekat i normalno. Uspeh 
je bil v tem, da smo povečali storil-
nost od pre tek lega l e ' a za 30%. P r o -
i -vodnja se je v pre*eklem letu dvig-
nila na 833.000 ton lignita, ki ie kor is t -
no služil naši industriji in široki po -
trošnji. V prodaji p remoga ni bilo t e -
žav, pač so bile v tem. da nismo mogli 
kri'i vseh po t reb vkljub pr izadevanju 
de lavskeqa sveta, upravnega odbora 
in tehničnega vodstva , da bi čimbolj 
dvignili proizvodnjo. Uspehi v proiz-
vodnji so bili preteklo leto vsekakor 
veliki, kar je dokaz pravi lnega in do -
b rega gospodar jen ja . 

Per=r>ek'ivni plan rudnika Velenje 
predvideva za nadaljnjih 10 let vsako 
leto povečan je proizvodnje tako, da 
bomo od sedan je povprečne dnevne 
proizvodnje 3.300 ton dvignili v letu 
19ri4 na 10.000 ton dnevno. Za izgradnjo 
investicijskih objektov, ki naj z a g o t o -
vijo predvideno proizvodnjo bo po t r eb -
no še ogromno dela in s reds tev . Naša 
s e d a n j a odkopna polja niso sposobna 
dali tako visoke proizvodnje, za to bo 
potrebno odp i ran je novega o d k o p n e g a 
polja, ki se bo razvijalo z a p a d n o od 
novega jaška. Vzporedno z odpiranjem 
jame za tako visoko proizvodnjo pa bo 
pot rebno uredili tudi izvozne naprave , 
ker s edan je ne bodo prenes le p r e d -
videne kapaci te te . Zato je po t rebno za 
povečan je proizvodnje izvoz na no-
vem jašku preuredi ' i tako, da se bo 
i rvažalo s skipi in koši. Za izvoz s koši 
je pot rebno graditi še novo strojnico 
in nabavi ' i izvozni stroj. Tudi izgradnja 
šc enega novega jaška je po l rebna za 
z račen je z a p a d n e g a polja in izvoz p r e -
moga s skipi. To so ogromna dela, ki 
šc čaka jo na kolekliv. 

P redv ideno povečan je proizvodnje 
pa nam nujno narekuje , da bomo morali 
posve ' i ' i največjo pozornos t tudi iz-
gradnji s tanovanjske kolonije, ker bomo 
morali s povečanjem produkci je z a p o -
sli'] tudi vedno več ljudi. V preteklem 

letu je gradnja s tanovanj pri nas za j e -
la p rece j šen obseg . V gradnji je bilo 
221 s tanovanj , od teh je bilo u s p o s o b -
ljenih za vselitev 74, kar pa iz da leka 
ne zados tu je po t rebam, ker je dotok 
nove delovne sile večji od razpoložl j i -
vih s tanovanj . V preteklem letu je pri 
nas gradilo več gradbenih podjetij , ki 
pa niso v celoti zadovoljila. Njihova 
storilnost je bila minimalna, ker so ti 
kolektivi posvečal i premalo pozornost i 
našim zahtevam in pot rebam. Dobro 
organizirano gradnjo in hiter nap redek 
pa je imel rudniški g radbeni obrat , ki 
zasluži vso pr iznanje in mu želimo v 
letošnjem letu še več je uspehe . 

Higiensko tehnična 
v v t A zaščita 

Rudnik Velenje beleži v lanskem letu 
skupno 1020 obratnih nezgod, od tega 
tri smrtne. P o posameznih obratih pa 
so poškodbe razde l jene takole: 
zapadni revir 312 poškodb ali 30.5% 
vzhodni revir 14 poškodb ali 1.3% 
novi revir 335 poškodb ali 32.6% 
novi šaht 47 poškodb ali 4.6% 
skupno jama 708 poškodb ali 69.2% 

(od tega 2 smrtni) 
od skupnega števila poškodb, 
separac i j a 92 poškodb ali 9.0% 
zunanji obral 57 poškodb ali 5.6% 
elektro strojni 27 poškodb ali 2.6% 
(od tega 1 smrtna) 
gradbeni 70 poškodb ali 6.8% 
na poti v in 
iz službe 66 poškodb ali 6.4% 
Skupno zunaj 312 poškodb ali 30,4% 

(od tega 1 smrtna) 
Iz te statist ike vidimo, da je tež išče 

obratnih poškodb v jami, kar je r azum-
ljivo, če upoš tevamo način in težino 
dela. Vendar pa tudi zunanji obrati , z 
ozirom na njihove prilike, ne zaos ta ja jo 
dosti za jamo. Število obratnih poškodb 
pa nas sili, da se vprašamo, kakšni so 
njihovi vzroki. Mirno lahko trdimo, da 
50% nezgod nas t ane zaradi neprev id-
nosti posameznikov, zaradi nepravi lne-
ga načina dela in neupoš tevan ja va r -
nostnih predpisov. Vzrok poškodbam 
je vsekakor tudi s laba organizaci ja d e -
la. Opazi lo se je tudi — posebno z a d -
nje m e s e c e v letu — da število nezgod 
ras te zaradi pr ihajanja novih neizvež-
banih kadrov. P r e c e j novincev se je 
poškodova lo zaradi pomanjkanja s t ro-
kovnega znanja, za kar pa nosimo 
krivdo vsi, ker smo jih premalo s t ro-
kovno izobraževali . Vzrok poškodb je 
bil v glavnem p a d e c p remoga iz s t ro-
pa ali boka in je povzročil običa jno 
udarnine udov. 

Najbolj kritični mcseci so spomladi 
in jeseni. V teh mesecih zabe ležujemo 
na jveč poškodb. Če analiziramo vzroke, 
ugotovimo, da zapos lu jemo v podjet ju 
p rece j šn je število polproletar ia ta , iz 
če sa r sledi, da so v zgora j omenjenih 
mesecih ti ljudje zaradi poljskih del fi-
zično preobremenjeni , zaradi česa r 
prihajajo na delo utrujeni in nenaspani , 
kar je najpogoste jš i vzrok poškodb . 

V lanskem letu smo izgubili zaradi 
poškodb 8631 šihtov ali 0.970 ton na 
1000 ton. Te številke nam približno p o -
kažejo, kakšno g o s p o d a r s k o škodo ima 
podje l je in skupnost v lanskem letu z a -
radi nezgod. 

Če vzamemo grobo povprečni učinek 
2 toni in ceno p remoga 2.000 din, ugo-
tovimo, da smo samo na proizvodnji 
izgubili približno 35 milijonov dinarjev, 
pri čemer niso računani stroški zd rav -
ljenja in hranarine, ka te ro je vsak po -
škodovanec užival. Vendar ne smemo 
s e d a j ostati samo na teh številkah in 
obravnavat i le g o s p o d a r s k o plat, t em-
več je potrebno, da na jpre j o b r a v n a -
vamo človeka kot t akega . Vsi moramo 
biti zainteresirani , da človeka ohran i -
mo zd ravega in nepoškodovanega . S 
tem sem hotel povedat i , da je nujno d e -
lavca pri vsakem delu zaščititi in ga 
obvarovat i pred morebitno poškodbo. 
Da pa to dosežemo, so po t rebna z a -
ščitna s reds tva pri strojih in pa indi-
vidualna zašči tna s reds tva . 

V lanskem letu smo v našem podjetju 
pričeli uvajati razna zašči tna s reds tva . 
Najpre j smo uvedli nsnjene zašč i tne 
rokavice na prevozu in s tem p r e p r e -
čili mars ika tero vbodnino na žici. Dalje 
smo uvedli pri raznih delih aščitna 
očala , kar se je tudi pozitivno odrazilo. 
V zadnjem času poskušamo nabaviti in 
uvesti na vsa delovišča pr imerne za -
ščitne rokavice, ki smo jih dosle j imeli 
le na prevozu. Nabavili bomo tudi pri-
merne golcnice in s lem zaščitili de -
laven noge pred uda rcem premoga . Če 
hočemo v letošnjem letu število po-
škodb zmanjšat i na minimum, so vse -
kakor pot rebna še druga individualna 
zašči tna s reds tva . Priporočlj ivo bi bilo, 

Bivši predsednik, sedanji podpredsednik naše sindikalne podružnice 
tov Uranjek Karel pri svojem dnevnem delu. 

da se za vse rudar je nabavijo p r e p o -
trebni rudarski čevlji, dalje je nujno, da 
dobijo delavci pr imerna oblačila, to so 
s ra jce in pr imerna obleka, kar bo v s e -
kakor zmanjšalo razne opraskan ine in 
odrgnine na telesu'. Vsa zgora j o m e -
njena zašči tna s reds tva pa so zelo 
d r a g a in težko dobavljiva. Zato je nuj-
no, da obs to ječa s reds lva rudarji ču-
vajo in jih primerno negujejo. O m e m b e 
vreden je primer g lede rudarskih z a -
š č i t i t i čevljev. Rudnik se je v teku leta 
zelo trudil, da bi nabavil te čevlje, ven -
dar d o m a č e tovarne čevljev niso z a -
in teres i rane za prejem t akega naročila. 
Ker pa so vsi rudniki v Sloveniji, kakor 
tudi v FLR), zainteresirani na nabavi 
rudarskih čevljev je nujno, da sindi-
kalne organizaci je v zvezi s tem disku-
tirajo in dajo pobudo, da se vsaj ena 
tovarna v Sloveniji zavzame in pr ične 
izdelovati rudarske zašči tne čevlje. Iz 
p redn jega je razvidno, da se podje t je 
kljub težavam, kamera nas topa jo , tni^i. 
da čimbolj zavaru je de lovnega človeka. 
Vendar pa vidimo posebno p r i mlajših 
kadrih, da se nekater i negativno izra-
žajo o zaščitnih sreds 'vih in jih odk la -
njajo. Mislim, da je t reba tukaj p o u d a -
riti, da individualna zašči tna s reds lva 
niso zato, da bi človeka pri delu o b r e -
menjevala, t emveč zato, da ga pri delu 
zavaruje jo in včasih tudi delo olajšajo. 
Vsekakor pa je jasno, da mora biti 
vsako zašči tno s reds tvo primerno in 
lahko uporabljivo. 

Na koncu bi se z nekaj besedami še 
dotaknil obra tne higiene. Kljub m o d e r -
ni kopalnici na žalost ugotavljamo, da 
se nekater i delavci ne držijo navodil, 
ki so koristna za njih same. Večkra t 
smo že govorili, da nas ta ja jo obolenja 

zaradi čirov zato, ker imajo delavci 
umazano in z a p r a š e n o obleko. Nujno 
je, da delovne ob leke rudarji redno no-
sijo domov in jih vsa j enkrat t edensko 
temeljito očistijo. Tudi želodčnih o b o -
lenj imamo v podjet ju približno 16% 
kar je zelo visoko. Vzrok temu naši 
zdravniki raziskujejo, verjetno, pa je 
krivda na prestani vodi, ka le ro pijejo 
rudarji iz sodčka . Za obolenja na di-
halnih organih pa je vzrok — posebno 
v zimskih mesecih — pres laba ob leka 
delavcev, posebno, ko vroči zapušča jo 
delovišče. Vse te vzroke obolevanja pa 
bi se vsekakor dalo vsa j delno o d s t r a -
ni'i, če bi ljudje poslušali dobro n a m e r -
na pojasnila in upošlevali razna navo-
dila. 

Omeni*i je t reba tudi ljudi, ki so ho-
teli namišljeno bolova ' i ali pa celo b o -
lovali in nepo t rebno obremenjeval i 
ob ra tnega zdravnika. Ti bre-ves tn i lju-
d je pozabl ja jo , da so prejemki, ki so 
jih neupravičeno prejemali , črpali iz 
žepov nas vseh, na drugi strani pa zo -
pe ' , kar je razumljivo, oškodovali res 
bolnega in mu s tem kravili ves tno 
zdravniško pomoč zaradi p r e o b r e m e -
njenosti zdravnika. Mislim, da je po -
t rebno take škodlj ivce skupnosti o d -
siirani'i in jim onemogoči . i nadaljnjo 
možnost simuliranja. 

V letu 1955 naj bi bila na loga nas 
vseh, da pr ičnemo resen boj proli 
obratnim poškodbam, kakor tudi r a z -
nim obolevanjem, da jih p r avočasno 
prepreču jemo, da čuvamo č loveka pri 
delu, kaj!i s tem ogromno koristimo 
vsakemu posamezniku, na drugi strani 
pa p rep reču jemo g o s p o d a r s k o škodo 
pod je t j a in skupnosti . 

Strokovno in kulturno izobraževanje 
Ze v p r e j š n j e m poglav ju je navedeno, 

da zah teva jo današn j i pogoji dela v j a -
mi vedno bolj s t rokovni kader . Meha-
nfizacijja zah teva sposobne l judi . P o -
večan je proizvodnje in r a z š i r j a n j e de-
lovišč po t rebu je vedno več kval if ic i-
ran ih delavcev. Ko se je pojavi la po-
t reba po s t rokovno sposobnih l judeh, je 
s indikalna podružnica izposlovala pr i 
uprav i pod je t j a , da se je organiziral 
kopaški teča j , ka terega je obiskovalo 
41 kopačev in ga z uspehom zaključilo. 
Organiziran je bil t ud i učno-kopaški 
teča j z 58 obiskovalci, ki so ga t ud i z 
uspehom dokončali. Učni p rogram teh 
teča jev je bil od začetka navidezno zelo 
obširen. P raksa pa je pokazala, da je 
naš delavec to učno snov dobro obdelal 
in da je za r u d a r j a t ako znan j e n u j n o 
potrebno če hoče, da svoje delo s t ro-
kovno opravl ja . Tak ih t eča j ev bo t r eba 
v bodočnosti organizirat i še več. Mož-
nost obiskovanja in po laganja izpitov 
za kval i f ic i rane delavce n a j se da tud i 
mla j š im r u d a r j e m ne glede na to, če je 
izpolnil zaposli tveno dobo po dosedanj i 
p raks i a l i ne. Če je učni kopač mar l j iv , 
bister in p reuda ren t e r ima s trokovno 
sposobnost za kopača, ni potrebno, da 
hi mora l dokončat i t r i le tn i učno-kopa-
ški staž, t emveč n a j se ga pr ipust i k 
t eča ju in izpitu t ud i s k r a j š i m stažem. 
Isto n a j vel ja tud i za vozače, k a j t i le 

na t a k način bomo prišl i kmalu do 
dobrega kadra , k i n a m je t ako neob-
hodno potreben. 

Letos potoka že t r e t j e leto, odkar ima 
s indikalna • podružnica svoje lokalno 
glasilo »Velenjski rudar«. To glasilo je 
n a m e n j e n o p rvens tveno za naše r u d a r j e 
in b l ižn jo okolico. Vseskozi smo s t re -
meli za tem, da bi v t e m časopisu 
obravnava l i vsakodnevna vprašan ja , ki 
j ih pr i nas ne m a n j k a . Da bi bril časo-
pis pr iv lačen in pester , smo večk ra t 
apel i ra l i na čLane kolektiva, da poma-
gajo pr i izboljšavi s svojimi članki. V 
t em pogledu smo imeli zelo malo uspe-
ha, sa j nit i člani redakci jskega odbora 
niso dali pr ispevkov, ka r bi bila n j i -
hova prva dolžnost. Zarad i t ako sla-
bega odnosa tega odbora do časopisa, je 
prišlo do tega, da je bila vsebina suho-
p a r n a in je bil u rednik večkra t p r i -
moran, da vse članke napiše sam. V 
bodoče je po t rebno posveti t i več po-
zornosti. i zbol j šanju našega glasila, pa 
bo tud i več či tatel jev. Če pogledamo 
p roda jo »Velenjskega ruda r j a« ugoto-
vimo, da je povprečna p r o d a j a posa-
meznih izdaj le ca. 1000 izvodov, to se 
pravi , da čita naše glasilo k o m a j polo-
vico naših r u d a r j e v . Nič bol jše pa n i z 

ostalimi časopisi. Zelo malo r u d a r j e v 
čita naše dnevnike . 

Na našem sek to r ju obstoja tudi De-
lavsko prosvetno druš tvo »bvoboda«, k i 
zelo ak t ivno de lu je na ku l tu rno -p ro -
sve tnem polju. Večji dal članstva »Svo-
bode« so člani našega kolekt iva. Dru-
štvo ima p rece j šn je težave zaradi po-
m a n j k a n j a prostorov, ker je le ena dvo-
rana , ki mora služiti za kino m odrske 
predstave. Dramatska sekci ja je v le-
t o šn j em letu pokazala velik napredek 
z dobro izbranim programom, kakor 
tud i z i zva j an jem iger samih. Ta sekcija 
vk l j uču j e vedno mlade in nove moči 
v svoje delovanje , k a r dokazu je jo do-
sedan j i uspehi. Tudi glasna je začela 
oživl jat i z orkes t rom in glasbeno šolo, 
s a j je sola sama dala pred k ra tk im lep 
samosto jen nas top z zeio doDrim uspe-
hom. I jc i te i j i gxasbene šole se z vso 
vnemo t rudi jo , da bi dvignili glasbo v 
Velenju na čim višjo s topn jo m da b i 
zainteresi ra l i za sodelovanje vso do-
rascajočo mladino. 

Lrouoa na pihata obstoja večinoma iz 
s ta re j s ih članov. Delo t eh godDemkov 
ne more bit i uspešno, ker so i n s t r u -
n i e n u d o u a j a m , n<m*iva novih pa je 
nemogoča zaraoi p o m a n j k a n j a i m a n j n j i i 
srecutev. 

u i t a imca je zelo bogata na k n j i g a h in 
ima naročene tudi vse siovenske dnevne 
ca^op^o ter n e k a j tednikov, venda r pa 
je č i ta te l jev zal zelo maio. Za nabavo 
novih kn j ig in .izpopolnitev čtiva je po-
t rebno, oa bodoči odbor posvet i t emu 
v p r a š a n j u vso pozornost m pomaga s 
f inančn imi sredstvi , ka j t i dobra kn j iga 
je eno na jbo l j s in vzgojnih sredstev. 

Pove r j en ik Prešernove d ružoe je z 
agilnim in požr tvovaln im delom uspel 
p n d o h i t i p rece j naročnikov kn j ig r r e -
se inove oruzOe. Njegovo dvele tno delo 
na t em po l ju je rodilo lepe uspehe, s a j 
se j e v p re t ek lem letu naročila na P r e -
šernovo knj ižnico več kot t r e t j i na čla-
nov kolektiva. 

V pre tek lem letu je bilo organiz i ra-
n ih tudi več poučnih po tovanj v razna 
p o d j e t j a in na Zagrebški velesejm. N a j -
večja od teh je cula ekskurz i ja v bo-
sanške rudnike . Udeleženci tega poto-
v a n j a so s t e m mnogo pridobili. Tudi 
drugi ikolektvi iz sosednj ih republ ik in 
iz S lovenje so obiskovali naše pod je t j e , 
da bi spoznali naš način dela. Delne 
s t roške teh po tovan j je nosila s indikal-
na podružnica, več j i del pa pod je t j e , 
za k a r se u p r a v n e m u odboru de lavske-
ga sveta in vodstvu p o d j e t j a iskreno 
z a h v a l j u j e m o 

Kul tu rno-p rosve tna de javnos t je bila 
sicer v p re t ek lem letu p rece j šn ja , po-
t reba pa bo v bodočnosti še večja, ker 
bodo tud i pot rebe naših l judi na ku l -
tu rno-prosve tnem pol ju vedno večje. Za 
možnost razvoja ku l tu rno-prosve tnega 
dela pa si m o r a m o us tvar i t i tud i pogo-
je, zato se je d ruš tvo »Svoboda« odlo-
čilo, da pr ične v l e tošn jem le tu z grad-
n j o novega ku l tu rnega doma, k i n a j bi 
imel tol iko prostorov, da n e bi bodoče 
delo zaradi p o m a n j k a n j a prostorov pe-
šale. Za dosego tega cil ja pa bodo mo-
ral i vsi kolektivi in množične organi-
zacije t u k a j š n j e g a območja priskočiti 
na pomoč s f inančn imi s reds tv i in pro-
s tovol jn im delom, da bomo imeli od 
skupnega dela skupne koristi . 

Včlanjevanje in 
politično delo 

V pre tek lem letu je bilo na delo spre-
je t ih p rece j novih l judi . P r i sp r e j ema-
n j u se je jemal oster k r i t e r i j z n a m e -
nom, da spre je t i novinci res pos tanejo 
p rav i ruda r j i , k a r pa se v celoti n i po-
srečilo. P re težna večina pa je le ostala 
V ruda r s tvu . Novo spre je t im l j u d e m pa 
smo posvečali p remalo pozornosti, ka -
kor n j ihovemu zasebnemu ž iv l jen ju t a -
ko t u d i n j ihov im delovnim pogojem. 
Preveč so prepuščeni sami sebi. Sindi-
ka lna podružnica je bila premalo ak t iv -
na p r i v č l a n j e v a n j u teh tovarišev, kar 
je vel ik nedosta tek p redvsem zato, ker 
so novinci prišli v g lavnem iz ne indu-
s t r i j sk ih k ra jev , k j e r niso imeli zadosti 
možnosti polit ičnega razvoja . Ker jih 
nismo znali pr i tegni t i v naše sindikalno 
g iban je in ku l tu rno de lovanje v »Svo-
bodi«, špor tnem d ruš tvu »Rudar« in 
»Partizan«, si neka te r i od n j ih iščejo 
razvedri lo v gostilni s pijačo, k a r je 
s k r a j n o škodlj ivo za n j e same in d ruž-
bo, zato bo potrebno pris topi t i k in ten-
z ivnejšemu poli t ičnemu delu v našem 
kolekt ivu. 

Na vč l an j evan j e neorganiz i ranih čla-
nov kolektiva smo polagal i vse premalo 
pozornosti in na t em t u d i p remalo na-
r ed i l i Število članstva se je napram 
lanskemu letu dvignilo le za 213, med-
tem, ko se je število zaposlenih dvignilo 
za 270 oseb. Povprečno število članov 
v p re t ek lem letu je bilo 1328, povpreč-
na zaposli tev pa 1865, iz česar s led i da 
ni bilo organiz i ranih povprečno 537 čla-
nov kolekt iva. 

P rema lo pozornosti smo posvečali tu-
di mlad insk i organizacij i . P r i nas je 
p rece j mladincev in mladink, ki bi z 
vol jo pr i je l i za politično delo, če bi jih 
prav i lno pri tegnil i in vgoji l i v dobre 
aktiviste. Mladina je vol jna delati, to 
n a m dokazu je jo mladinske brigade, ki 
so spontano pr i je le za delo pr i gradnji 
p repo t rebne šole in stadiona v Velenju. 
Ta akc i ja je te mladinke in mladince 
preka l jeva la in vzgajala v naprednem 
duhu, v duhu l jubezni do dela in do-
movine. 

P r i t e j akci j i g r a d n j e šole. so tudi 
člani naše s indikalne podružnice do-
prinesl i svoj delež, sai so v začetku 
g radn je mar l i ivo pomagal i s prostovolj-
nim delom, da b i naši otroci imeli čim-
p r e j odgovari.aioče učne prostore. 

(Nadaljevanje na 3 strani) 



Nova stanovanjska najemnina 

J a m s k a m e h a n i z a c i j a —• e lek t r i čne n a p r a v e v j a m i 

Če n a p r a v i m o splošen p reg led n a š e -
ga dela, l a h k o ugotovimo, d a j e s indi -
k a l n a podružn ica odigra la p rece j šen 
del svojega pos lans tva , posebno še za -
r a d i tega , k e r j e bila p r e p u š č e n a s ama 
sebi. Od noben ih n a d r e j e n i h f o r u m o v 
n i smo dobil i k o n k r e t n e pomoči, delal i 
s m o po las tn i iniciat ivi in sposobnosti , 
v kol ikor pa smo p r i t em grešili, pa 
n a j o b r a v n a v a občni zbor. V kol. :kor 
smo dela l i napake , j ih n ismo hote, t e m -
več smo delal i v n a j b o l j š i veri , da bi 
s svo j im de lom čim več 'koristili naš i 
skupnos t i . 

D a n a š n j i občni zbor n a j oceni n a š 
t r u d in da n o v e m u odboru smern ice 
za bodoče delo z željo, da bi se s indi -
k a l n o delo poživelo in v v s e m doseglo 
p o s t a v l j e n e ci l je. 

P o poroči lu p r e d s e d n i k a tov. U r a -
n jeka je poda ! poroč i lo b lagajn ik p o -
d ružn ice lov. inž. Kovačič , na io p a š e 
nadzorn i o d b o r , ki s e je zahvalil o d -
boru za delo in p r e d l a g a l r az rešn ico , 
ki so jo navzoč i de lega t i s o g l a s n o 
sprejel i . Iz b !aga jn i škeqa poroč i la je 
ra?vMno, d a je n a š a s indikalna p o d r u ž -
nica imela v p re t ek lem pos lovnem letu 
2,502.101 din dohodkov ter 2.497.515 din 
izdatkov. P r o r a č u n za b o d o č e , to je 
t e k o č e l e 'o pa znaša 2,497.515 din. 

V i z redno živi in plodni razpravi , ki 
s e je razvila po odborniških poročil ih, 
so diskutanl i obravnava l i v so p e s t r o 
p rob lema t iko podružn ice , s a m o u p r a v -
ljanje, p ro izvodnjo , poli ' ično, kul 'urno 
in f i7kulturno delo, p r e d v s e m pa p i j an -
č e v a n j e in iz t i r janja naših mladincev, v 
g lavnem nove de lovne sile, ki s e je 
vključila v zadnj ih mesec ih v n a š k o l e k -
tiv. 7e lo ž ivahna je bila diskusi ja tudi o 
k a t a s t r o f a l n e m položaju šo l s tva v V e -
lenju o novem plači lnem s is temu ter 
o velikem delu. ki ga bo t r e b a opravi t i 
v zvezi z novim tarifnim pravilnikom, 
ki mora bi i s e s ' a v l j e n a b s o l u ' n o p r a -
vično in s 4 imula ' ivno po nače lu — za 
v e č dela v e č j e plači lo. 

Na podlagi r a z p r a v e je komisi ja za 
sk lepe ses tavi la n a s l e d n j e sk lepe , ki 
jih je skupšč ina s o g l a s n o sp re je la . 
Sp re j e ' i sklepi, ki na j b o d o osnovno 
vodilo novemu upravnemu o d b o r u , so 
nas lednj i : 

1. Za nada l jn je u s p e h e pri v s e s t r a n -
skem delu pod j e t j a in pri nada l jn jem 
razš i r janju n a š e g a d r u ž b e n e g a s a m o -
uprav l jan ja na j s indikalna p o d r u ž n i c a 
posve ' i p r v e n s t v e n o sk rb politični 
vzgoji naših delovnih ljudi, p o s e b n o z a 
mladino, d a jih prevzgoj i v z a v e s t n e 
p ro izva ja lce in s tem osvobodi z a o s t a -
lih po jmovan j m e z d n e g a de l avca . 

Za d o s e g o l e g a p r e d l a g a : 
a) Organ iz i r an j e diskusijskih krožkov. 
b) Popu la r i zac i j a n a š e g a t iska s p o -

sebno skrb jo po vsebini in pes t ros t i 
n a š e q a v e l e n j s k e g a , kot tudi z v e z n e g a 
»Rudarja«. 

c) Posvet i t i v so sk rb knj ižnicam, is te 
ma ( er ia lno podpre t i , p r e d v s e m pa n a š e 
ljudi za in teres i ra t i , da s e b o d o knjig 
čimbolj posluževal i . Pri tem popu la r i -
zirati » P r e š e r n o v o knjižnico«. 

t ) 7 a p o m o č pri tem delu s e pos lu -
ževati nadre jen ih fo rumov. 

2. Glede nada l jn j ega r azv i j an ja d e -
lavskega s a m o u p r a v l j a n j a na j s indika l -
na o rgan izac i j a š e n a p r e j p o l a g a p o -
sebno sk rb de l avskemu s v e t u in u p r a v -
nemu o d b o r u v predlogih , v nudenju 
pomoči za r a z u m e v a n j e nap redn ih s t a -

Okrajni ljudski o d b o r Šoš t an j je izdal 
za svoje območ je odlok o ka t ego r i -
zaciji s t anovan j (Ur. lisi LRS številka 
31/54) te r odlok o višini na jemnine in 
sk lepan je najemnih p o g o d b za s t a n o -
vanja (Ur. list LRS štev. 43/54). 

Na podlagi r a z p r e d e l n i c e za t o č k o -
vanje s tanovanj , izmerjeni kvadra tur i in 
določenim količnikom 0,25 din ima vsak 
možnost , da si za svoje s l anovan je 
i z računa m e s e č n o najemnino. 

Točkovni s is tem dobro premisl i te in 
p reudar i ie , na!o pa pr is topi te k i z ra -
čunu. 

Iz navedenih odlokov p o d a j a m o n e -
kaj izvlečkov: S t a n o v a n j a na območju 
ok ra j a Šoš t an j so r a z v r š č e n a po udob-
ju, zdravs tvenih r azmerah , legi s t ano -
vanja in g l ede na d ruge okoliščine, ki 
vplivajo na kakovos t s t anovan ja , v 7 
kaiegor i j , in s icer : 

I. S t anovan j a od 100 do 110 točk 
II. „ od 86 do 99 točk 

III. „ od 71 do 85 točk 
IV. „ o d 56 do 70 točk 
V. „ o d 41 do 55 točk 

VI. „ od 26 do 40 točk 
VIL „ d o 25 točk. 

V VII. ka tegor i jo s p a d a j o tudi s t a n o -
vanja , ki jih san i t a rna inšpekci ja š .e je 
kot nep r imerna za bivanje. 

Razpredelnica za točkovanje stanovanj 

lišč pri uveljavljanju nove ta r i fne poli-
t ike s p o s e b n o pozornos t jo za p r av i č -
no n a g r a j e v a n j e po učinkih itd. 

3. Še n a p r e j s topnjevat i tehnično z a -
šči to pri delu in za s i s temat ično vzgojo 
pri dviganju s t rokovnost i č lanov k o l e k -
tiva. Voditi p o s e b n o sk rb za de lovno 
in sp lošno disciplino v kolek' ivu s p o -
sebnim ozirom na novo pr iha ja jočo d e -
lovno silo. V tem pogledu je t r eba z a -
vzet i od ločno s ' a l i š če pro ' i p r e k o m e r -
nemu uživanju alkoholnih pi jač in p r e k o 
o rganov d e l a v s k e g a samouprav l j an ja in 
l judske oblas t i doseč i možnos t o d p r a v e 
t ega z brezalkoholnimi pi jačami. 

4. V organ izac i j skem pogledu doseč i 
u g o d n e j š e r a z m e r j e med včlanjenimi in 
i ven o rgan izac i j e stoječimi člani k o -
lektiva. 

P o diskusiji je kand idac i j ska komisija 
predloži la kand ida tno listo, in s icer : 

Za upravni o d b o r 16 kandida tov , o d 
kater ih je bilo izvoljenih 9, 

za nadzorn i o d b o r 6, izvoljeni 3, 
za republ iško skupšč ino 10 k a n d i d a -

tov, od ka ter ih je bilo izvoljenih 6, 
za O S S pa je bilo p red lagan ih 16 

ikandiidatov, izvoljenih p a je bilo 10 
č lanov. 

V novi upravni o d b o r so bili izvoljeni 
nas lednj i tovar iš i : 

K o v a č č ing. Ljubo 101 g las 
Uranjek Karel 99 g lasov 
Vaiisar Rudi oo nlasov 
škorjanc lože 96 g lasov 
Močilnik Anion 85 g lasov 
Škorc Frane • 85 g lasov 
Korlnik Rudolf 84 g lasov 
Tekavc Jože 80 g lasov 
Holešek Alojz 80 glasov 
Značilno je, d a so na jveč g lasov 

dobili člani s t a r e g a i zvršnega o d b o r a 
fov. ing. Kovačič , Uranjek in Mavsar , 
kar je nedvomno na jbol j še pr iznanje 
nj ihovemu dobremu delu v p re tek lem 
letu in popolno z a u p a n j e č lans tva . 

V nov nadzorn i odbor so bili i zvo-
ljeni nas lednj i tovar iš i : 

Mravljak Huberl 108 g lasov 
Furfan Zdenko 70 g lasov 
Grčar Jakob 60 g lasov 

V republ iško skupšč ino so bili iz-
voljeni nas lednj i tovariš i : 

Mavsar Rudolf 90 g lasov 
Tekavc Jože 90 g lasov 
Kovačič ing. Ljubo 89 g lasov 
Žgank Nes l i 89 g lasov 
Močilnik Anton 86 g lasov 
Uranjek Karel 85 g lasov 

V O k r a j n e m sindikalnem svetu pa 
b o d o naš kolektiv, oz i roma sindikalno 
podružn ico zas topa l i nas ledn j i tovariš i : 

Holešek Alojz 108 g lasov 
Uranjek Karel 97 g lasov 
Ahčan ing. Rudi 93 g lasov 
Mavsar Rudi 93 g lasov 
Kovačič ing. Ljubo 92 g lasov 
Majcen-Riček Majda 88 g lasov 
Šilih Karel 87 g lasov 
Vrečko Karel 86 glasov 
Močilnik Anton 80 g lasov 
Mravljak Hubert 78 g lasov 

Vsem novoizvoljenim odborn ikom žel i -
mo v c i člani rudn i škega koIek ' iva s 
k repkim »Srečno« obilo u s p e h a pri delu 
za procvit n a š e g a pod j e t j a ter pri r a z -
voju in u t r jevanju s indikata med našim 

de lavs tvom. 

° p i s v r e d n ° t - s e točkuje jo 
O c e n a ^ 

ločke 

1. Lega hiše, zazidani ustroj, obsončen j e , 
razgledi 

n e u g o d n a 
1 

Srednja 
2 

d o b r a 
3 

2. Vpliv okol ice: dim, smrad , ropot , prah iid. m o č a n 
0 

s rednj i 
2 

b rez 
4 

3. Razvid (orientacija) s tanovanjskih p ros to ro \ n e u g o d e n 
1 

srednji 
2 

d o b e r 
4 

4. Dos top do s t anovan ja in uredi tev 
vhodnega okolja 

n e u g o d e n 
0,5 

s rednj i 
1 

ugoden 
1,5 

5. Dovoz do kleli, d rva rn ice in dvor išča z vozom n e d o s t o p e n t eže d o s t o p e n 
0 0,5 

d o b e r 
1 

6. Uporabnos t dvor išča , vrla in pa rka ne 
0 

de loma 
0,5 

v celoti 
1 

7. Odtoki (kanalizaci ja) b r e z 
0 

pomanjkl j iva 
0,5 

d o b r a 
1 

8. S t a ros t s t avbe (ozir. s tanovanja ) z idana do 1895 
1 

1895-1914 1915-1940 
2 4 

po 1940 
5 

9. Zasnova (koncepl) s t anovan ja ) nep rak t i čna 
1 

zadovol j iva 
3 

s o d o b n a 
5 

10. Elektr ična nape l java b rez 
0 

n a d o m e t n a 
1 

p o d o m e t n a 
2 

11. O g r e v a n j e p ros to rov b rez peči 
0 

d o b r a p e č s l aba p e č 
1 0,5 

cen t r a lna 
5 

12. S e s t a v a (konstrukcija) s t ropa neus t r ezen (obok.) s t rop lesen s t rop 
0 2 

masiven 
3 

13. O b v a r o v a n j e (izolacija) proti vlagi v lažno 
0 

m e s t o m a vlažno 
1 

suho s l anovan je 
2 

14. Toplotna osami tev (izolacija) mrzlo s t a n o v a n j e 
0 

de lno pomanklj . 
2 

zadovol j iva 
4 

15. Ob loge s ten s t ranskih p ros to rov in kuhinje b r e z 

0 

oljnati l e s ene 
plesk o b l o g e 

1 2 

keram. p lošče 
naravni kamen 

2,5 

16. Okenski zasloni b rez 
0 

platneni zas tor i , polknice l e sene r e b r a č e (rolete) 
1 2 

17. Kaikovost mizarskih izdelkov s l aba 
1 

pomanjkl j iva 
3 

zadovol j iva 
6 

18. Lega (položaj) s t anovan ja 

kletno, tla 1 m pod 
nivojem 

0 
pritlično s t anovan je 

3 

kletno, tla od 0—1 m , . „ . 
pod nivojem p o d s t r e s n o s t anovan ie 

1 1,5 
v isoko pritlično v nads t rop ju 

5 7 

19. Dnevna razsve t l j ava s l aba 
0 

pomanjkl j iva 
1 

d o b r a 
2 

20. Višina p ros to rov do 2,5 m 
0,5 

2 , 5 - 2 , 8 m 2 , 8 - 3 , 2 m 
3 2 

nad 3,2 m 
1 

21. O s k r b a z v o d o 
vodn jak v o d o v o d izven v o d o v o d 1 izlok v e č iz tokov 

s t anovan ja v s tanovanju v s tanovanju 
0,5 2 4 5 

22. S t r a n i š č e 
suho, za v e č W C za v e č suho 

s t anovan j v hiši s t anovan j s k u p a j v s tanovanju 
0,5 3 1 

WC 
v s tanovanju 

4 

23. Kakovos t tal v kuhinji cement , o p e k a 
0 

mehki les park . lin. 
1,5 3 

plošč, t e r a c 
1 

24. Kakovost tal v priiiklinah cement , o p e k a 
0,5 

mehki les park . lin. 
1 2 

plošč, l e i a c 
1,5 

25. Kakovos t tal v sobah cement , o p e k a 
0 . 

mehki les park . lin. 
2 4 

plošč, t e r a c 
1 

26. Vplivi nads t rop i j 
pritličje 

ob zemlji 
1,5 

pritličje IV. III. II. I. 
dvignjeno n a d s l r o p j e 

3 1 1,5 2 2,5 

27. R a z m e r j e površin sob in kuhinje do pritiklin 
površ ina 

1:1 
0 

površ ina površ ina 
2:1 3:1 

1 3 

površ ina 
4:1 

5 
28. Kvadra tu ra kletnih pros torov , za 

k a t e r e s e ne p laču je na jemnina 
b rez takih A . 
pritiklin d o 5 m 

0 1 

5 - l O m * 1 0 - 1 5 m» 15 

2 3 
- 2 0 m» 2 0 - 2 5 m ' 

4 5 

29. Pra ln ica b r e z 
0 

s pra lnico b r e z v o d e 
1 

pra lnica z v o d o 
3 

30. Kopalnica 
b rez 

kopa ln ice 
0 

kad , p e č kopa ln ica 
in p rha umivalnikom 

5 6 

m o d e r n a 
kopa ln ica 

8 

31. Štedilnik 
k „ „ , zidan 
b r e z . s lab 

0 2 

zidan zidan že l ezen že l ezen 
d o b e r m o d e r e n s l ab d o b e r 

4 5 1 4 
32. Če je delilna s t ena t an j ša med s tanovanj i od 25 čm se odbi je jo 3 ločke . 

33. Pri s tanovanj ih , ki so v lesenih zg radbah , z z n a č a j e m b a r a k e , s e odb i j e : 
a) za n e o m e l a n e 10 točk ; b) za v no t ran jo sli o m e t a n e 6 ločk. 

Na jemnina za s t anovan j ske p r o s t o r e 
s e i z računa na podlagi površ ine sob, 
p r edsob , hodnika v s tanovanju , kuhi-
nje, kopalnice , s h r a m b e in drugih z a -
prtih pros torov, ne v računa jo p a s e kleli, 
pods t r e š j a , d rvarn ice , pralnice, odpr l i 
balkoni, t e r a se , s topn išča , hišni hodniki 
in podobno . 

Na jemnina s e i z računava na podlagi 
i zvedene ka tegor izac i je , oz i roma u g o -
tovljenih točk za p o s a m e z n a s t a n o v a -
nja, fo s e pomnoži s s t anovan j sko p o -
vršino, ta zmnožek p a se pomnoži s 
količnikom 0,25. Pr i i z računavanju n a -
jemnine s e skupna površ ina s t a n o v a n j -

skih p ros to rov zaokroži na ce le m2, 
skupna na jemnina pa na 10 d ina r ske 
zneske , obo je do 5 navzdol , nad 5 
navzgor . 

Vsak uživalec s t anovan ja ima prav i -
co vložiti zope r nepravi lno ka t ego r i -
zaci jo in določi tev na jemnine za svoje 
s t anovan je pr i tožbo. 

Z vsakim najemnikom s t anovan ja se 
bo sklenila na j emna p o g o d b a , ka t e r a 
je v e z a n a na izvajanje h i šnega r e d a ter 
o d p o v e d j o s t anovan ja . Če je s lužbeno 
r a z m e r j e p reneha lo z o d p o v e d j o ali po 

de lavčevi ali us lužbenčevi krivdi, ali vilka 29/54). 

pa z o d p o v e d j o organizac i je , ki jo je s 
svojo krivdo povzročil , je prisilna iz-
seli tev dovol jena brž, ko o rgan izac i j a 
p reskrb i de l avcem oz. us lužbencem n a j -
p o t r e b n e j š e n a d o m e s t n e p ros lo re . 

O d p o v e d n i rok za uživalce s t anovan j 
je e n o m e s e č e n . O d p o v e d je t r eba dal i 
p ismeno, in s icer zadnj i dan v m e s e c u 
po p re teku k a t e r e g a z a č n e teči o d p o -
vedni rok. O d p o v e d a t i je m o g o č e n a -
jemno p o g o d b o le v primerih in na n a -
čin kot je do ločen z Uredbo o u p r a v -
ljanju s tanovanjskih hiš (Ur. 1. FLRJ š l e -



RUDARJEV 
MLADINSKI KOTIČEK 

Dragi mladinci! 
Prav gotovo s te bili prijetno p r e s e -

nečeni, ko s te v današnj i številki V e -
len jskega rudar ja nepr ičakovano z a g l e -
dali količek Ljudske mladine, ki bo o d -
slej izhajal kot stalna priloga lokalne-
mu časopisu velenjskih rudar jev. Kaj 
nas je privedlo do t e g a ? Na to v p r a -
šan je odgovar ja novi sekre tar ia t Ljud-
ske mladine aktiva Ve len je -mes to pri-
bližno takole. Po t r eba po čim večji po -
vezavi vods tva s svojim člans 'vom — s 
člani organizaci je Ljudske mladine, ki 
je družbena politično vzgojna o rgan i -
zacija mladih ljudi z naprednim mišlje-
njem, je narekovala neko novo obliko 
pos redovan ja organizacijskih in d ruž-
beno-poli ' ičnih problemov, ki jih je 
preko slabo obiskanih ses tankov do je -
malo le del članov naše organizaci je . 
S tem je večina članov Ljudske mladi-
ne, pa tudi nečlanov, ki bi se radi 
vključili, če bi poznali pravo bistvo o r -
ganizaci je mladih, ostala b rez »ideolo-
ških injekcij«, ki bi jih pot rebovala za 
uspešno in nesebično delo v organi -
zaciji. Pa tudi nekater i člani, posebno 
mlajši, ki so obiskovali s e s t anke niso 
mogli sledili prehi tremu razvijanju d e -
ba t e in tako nismo dosegli t ega kar bi 
sicer morali. Nedvomno pa bo to g la-
silo mladih pripomoglo k social is t ič-
nemu usmerjanju mladega človeka, ki 
naj po svojih močeh pomaga pri r e -
ševanju družbenih problemov in, ki bo 
mogel čez leta zamenjat i s t a re j še ter 
nadaljevati borbo za socializem. Vi-
dite, vsa ta deislva so v veliki meri 
vplivala na našo odločitev, da pismeno 
pos redu jemo mladini kar jo zanima. Sa j 

pravijo nekateri , da pisana, odnosno 
brana b e s e d a os tane bolj v spominu 
kot izgovorjena. Uredniš 'vo Velenjskega 
rudar ja je z razumevanjem sprejelo na-
še želje in tako, dragi mladi bralci, 
imate danes pred seboj prvo š*evilko 
tako po t rebnega glasila. Ne trdimo, da 
je oblika in vsebina tega glasila po-
polna in smo prepričani , da se da še z 
mars ičem izpopolniti, da bo to res za -
nimivo in kakovostno č ' ivo. po katerem 
bos ' a sega la vsak fant ali dekle, pa 
tudi naši starši, menimo, da mora vsak 
poznati težnje in g ledanje mladih na 
razne težave in probleme v okviru druž-
benega , go^poda r skena in poliMčneaa 
življenja naše domovine, pa tudi izven 
naših meja. Tu^i analiziranje zunanje 
političnih dogodkov s strani mladine 
ne bi smelo odpast i . Po leg vsega pa 
se bo t reba ozira ' i tudi na zabavno in 
kulturno stran življenja in tako z a d o -
stiti vsem pot rebam človeka. 

Drogi bralci, prosimo vas, da tudi vi 
sporoči le svnie želje, tako da bo to 
glasilo res v a š e glasilo, v ka t e r ega bo -
ste v=i dopisovali in iz ka te rega bos te 
črpali to kar vam bo najbolj koristilo. 
Mi bomo veseli prav v s a k e g a vašega 
dopisa za to glasilo, prav tako bomo 
pa tudi veseli pametnih predlogov za 
njegovo izpopolnitev. 

Prepr ičani smo, da ne bo mladinca, 
ki ne bi redno posegal po tem ča sop i -
su in ki ne bi vanj tudi dopisoval. Prav 
gotovo je v vaši okolici dovolj zanimi-
vosti, ki bi sodile v naše glasilo in bi 
jih bilo vredno zapisati . Zato pero ali 
svinčnik v roke in korajžno na delo! 

IV. PLENUM CK LMS 

Prispevek mladih za dvig proizvodnosti dela 
Dne 18. in 19. decembra je bil v Ljub-

ljani IV. razširjeni plenum CK LMS, k a -
te rega se je udeležil kot zastopnik OK 
I.MS Šoštanj , tov. Lekšan Jože. Tov. 
1 ekšan Jože je z a k o p a l p redsedn ika 
OK LMS in člana CK L'MS tov. Ravlje-
na, ker je bil le - ta t renutno odso ten . 

Na dnevnem redu plenuma so bila 
naslednja vp ra šan j a : 1. pr ispevek mla-
dih za dvig proizvodnosti dela ; 2. p ro -
blemi s t rokovnega izobraževanja k m e č -
ke mladine; 3. neka t e re s p r e m e m b e v 
plenumu CK LMS in p redseds tvu CK 
LMS. 

Pred ob ravnavo posameznih v p r a -
šanj je bila na željo OK LMS Koper o r -
ganizaci ja LM tega okra ja tudi formalno 
spre je ta v organizaci jo LMS in s lem 
ludi v LM Jugoslavije. 

Refera t k prvi točki dnevnega reda 
je podal tov. Rudi Bregar , član p r e d -
seds tva CK LMS in ga objavljam v 
skrajšani obliki. V uvodu r e f e r a t a je 
pojasnil aktualnost teme, ki jo je p le-
num sprejel v obravnavo. Dejal je, da 
je življenjski s tandard odvisen od m a -
terialne osnovne proizvodnie in od s top-
nje n jenega izkoriščanja. Tudi mladina 
je poklicana, da pr ispeva svoj delež k 
razvijanju proizvodnosti dela, za to je 
v poročilu razčlenil razne momente , ki 
vplivajo na delovno storilnost. 

Sodobni tehnični razvoj in naše ho-
tenje, da bi premagal i podedovano z a -
os ta los t v proizvodnji, narekuje ta , da 
osva jamo izsledke sodobne znanosti . 

Po leg zavestnika, organiziranih sub-
jektivnih sil LM ne sme biti na zadnjem 
mestu. Ni dvoma, da burni tok n a š e g a 
d ružbenega doga jan ja ne gre mimo 

. oblikovanja miselnosti delovnih mladin-
cev, ki se v rača jo v delovne kolek' ive 
in pos ta ja jo sestavni del de lavskega 
r az reda , ki še vedno, kot do seda j , nosi 
težo socialist ične gradi tve na svoiih 
ramah. Lahko trdimo, da je v p r e t ež -
nem delu te mladine pozitivna z a v e d -
nost za delovno ustvar janje in p r i zade -
vanje, da bi osvojila čim več delovnih 
veščin ter se s tem uvrstila v krog do -
brih, priznanih delavcev. Lahko r e č e -

mo, da se vzporedno z usposabl janjem 
celotnih delovnih kolektivov za de lav-
sko upravl janje v tem pogledu razvija 
mlajši del kolektiva. 

Ko razpravl ja o borbi naprednih s 
starimi, nazadnjaškimi pogledi na proiz-
vodne odnose , ki mnogokrat vplivajo 
na mladino (tu je vp rašan je deli 've d o -
bička, odva jan je s reds tev , t rošenje 
s reds tev za soc. d a j a ' v e itd.l omenja 
tov. Bregar tudi to, kako pod vplivom 
starejših delavcev, med katerimi po -
gosto slišimo: »Kaj se boš v to v'ikat«, 
r as te del delavskih mladincev, ki so pri-
pravljeni čimprej ukriviti hrbet pred 
krivicami in napakami misleč, da je 
tako zanje najbolje. 

Priznati moramo, da ljudska mladina 
že prej ni nudila in tudi s eda j ne nudi 
delavski mladini zados tne opore in 
vzgoje. Mislimo, da probleme delavske 
mladine ni t reba odločneje reševat i , 
ker se tako ali tako v procesu razvoja 
de lavskega upravljanja te stvari r e šu -
jejo. Tako je vrsta okra jev z. močno 
razvito industrijo: Radovljica, Ljublja-
na, Kranj, Trbovlje, Maribor in tudi 
manjši kraji ( seveda z. našim pr is tan-
kom) preusmeri la delo članov l judske 
mladine iz podjet i j v te rensko združe -
vanje mladine raznih slojev. Na ta n a -
čin smo izgubili iz vrst mladinske or -
ganizaci je p rece j šen del delavskih mla-
dincev, ki se v nedelavne t e renske a k -
tive LM niso vključili. Bili smo mišlje-
nja, da se bo s prenehanjem organizi-
r anega delovanja aktiva v podjet ju p o -
večala skrb sindikalne organizaci je za 
delavsko mladino. Bilo je sicer neka j 
izjem, toda v glavnem je ostalo pri 
ugotavljanjih r a jn ih sindikalnih - foru-
mov, da je t reba upoštevati po t r ebe 
dela z. mladino. Vodstva sindikalnih o r -
ganizaci j po podjetjih še vedno niso 
doumela, da gre pri mladini za obliko-
vanje de lavske zavesti , medtem ko pri 
starejših lahko govorimo o preobl iko-
vanju nazivov in odnosov, ki so se obli-
kovali v drugačnih pogojih, kot so d a -
našnji. Sai so bili v svojem trdem boju 
za kos kruha neš te lokra t razočarani 
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in prevarani . Pri mladini pa, ki s topa 
iz vojaških šol, delavskih družin in iz 
vasi v naša podje t ja , polna opiimizma, 
teh p redsodkov ni oziroma niso iako 
močni. Zato je mladina po t rebna ob rav -
navanja , sk rbnega usmer janja in t e m e -
ljite pomoči, ako hočemo, da bo s p o -
sobna prevzet i boga to dediščino svojih 
oče tov in jo razvijati naprej . 

Napačno bi bilo, ako bi skušali r e -
ševati probleme delavske mladine lo -
čeno od našega ekonomskega položaja 
in s topnje razvoja d ružbenega uprav-
ljanja. Tovariš Kardel j pravi v svoji 
zbirki »Državljan v našem političnem in 
ekonomskem življenju« med drugim: 
»Mi ne moremo obljubili l judem, da se 
bosta jutri cedila mleko in med po naši 
deželi. Za neka j t akšnega so n a š e p r o -
izvodne sile še da leč p res l abe in p r e -
malo razvite. Toda eno slvar pa lahko 
napravimo in to smo tudi takoj in b rez 
zavlačevanja storili, a to je, da smo 
upravl janje s reds tev , od katerih je o d -
visen družbeni nap redek in b lagos tan je 
delovnih ljudi, iztrgali iz rok vladajočih 
razredov in birokraci je in ga izročili 
skupnosti delovnih ljudi, torej tudi v s a -
kemu posameznemu človeku, da tako 
on sam pos tane g o s p o d a r svoje usode. 
Kruh in svoboda v takih pogojih seveda 
nista več neka obljuba za bodočnos t , 
niti s tvar, ki naj jo delovnim ljudem d e -
li z vrha neko vodstvo, temveč vse bolj 
pos ta ja ta izključno stvar gmotnih m o ž -
nosti, sposobnost i in dela samih d e -
lovnih ljudi.« 

Na to misel je tovariš Bregar navezal 
ugotovitev, da se vzporedno z m a t e -
rialno graditvijo razvijajo tudi novi 
družbeni odnosi, uresničeni v de lav-
skem in družbenem upravljanju, v tem 
procesu pa nas ta jan je komun pomeni 
zopet nov napredek . Naša dosedan j a 
orientacija na čim hitrejše razvi janje 
proizvodnih sil deže le je bila ne samo 
daljnovidna, temveč tudi edino možna. 
Res je, da fors i ranje investicijske g r a d -
nje, nujno vpliva na življenjski s tandard , 
vendar ga v perspektivi izboljšuje ker 
ustvarja temelje za nadal jnje p o v e č a -
nje na rodnega dohodka skupnosti , s 
tem pa tudi s l ehernega potrošnika. 

Nujnost, da zelo velike vso 4e investi-
ramo v nove industri jske objekte, je 
tovariš Bregar podkrepil s pr imerjavo 
na rodnega dohodka pri nas in v d ru-
gih razvitejših državah. 

Napačno bi bilo mišljenje, da je pri 
nas nerazvita samo mehanizaci ja , ker 
se ob takem mišljenju pozabl ja na nizko 
storilnost dela pri isti mehanizaciji . 

V naših valjarnah je storilnost š e s -
krat manjša od storilnosti v val jarnah 
v ZDA in dva in polkrat manjša od s to -
rilnosti v zahodnoevropskih državah. 
Nedvomno igra tu važno vlogo do lgo-
letna industrijska tradicija, česa r pri 
nas ni in zato je potrebno, da razvi ja-
mo naše napo re v dveh smereh. Prvič 
je t reba zagotoviti t akšne mater ia lne 
osnove, ki bodo omogo.čile naš nada l j -
nji ekonomski razvoj. Drugič pa se mo-
ramo boriti za to, da bi s temi sredstvi 
čim bolje upravljati in čim bolje izko-
riščali njihovo mehansko zmogljivost. 
Pri iem pa naletimo mnogokrat na z a -
govornike naše g o s p o d a r s k e zaos t a lo -
sti. Sem spada jo predvsem tisti, ki še 
vedno gledajo na naš razvoj na kap i -
talistični način. Ti navadno gledajo na 
podje t je izključno s stališča, kako bi se 
da]o iz njega čim več iztisniti, hočejo 
za malo dela čim več zaslužka in čim 
večje d ružbene ugodnosti . Navadno na -
s topajo kot zelo veliki »zagovorniki d e -
lavcev«, zaščitniki delavskih pravic, v 
imenu delavskih koristi in podobno. T a -
kim demagoškim in nazadnjaškim poj -
movanjem kaj radi nasede jo mladi d e -
lavci. p redvsem oni, katerim nismo prav 
z ničemer pomagali , da bi odkrili in 
doumeli, v čem so pogoji resničnih ci-
ljev de lavskega razreda . 

Poroči lo nato ugotavlja, da je d o s e -
danji plačilni sistem imel s labe pos l e -
dice g lede proizvodnosti dela. Dejstvo, 
da imamo v pogledu prejemkov in 
gmotnega s tanja med delavsko mladino 
prece j šn je probleme, nam narekuje , da 
posvet imo tem vprašan jem več pozo r -
nosti kot doseda j . Imamo primere, d a 
so mladinke v tekstilni itd. zdravs tveno 
močno ogrožene zaradi s labe prehrane , 
ker žele, da se pr imerno oblečejo in 
se za to ne hraniio redno. Stroški v 
menzah in samskih domovih so veliki, 
v njih pa ie v glavnem mladina z niz-
kimi kvalifikacijami in s eveda majhnimi 
prejemki. 

Ko navaja poda tke o zaslužkih mla-
dih delavcev, začetnikov in njihovih 
življenjskih pogojih, zakl jučuje: 

Mi se nikakor ne bomo zavzemali , da 
so absolventi nižjih, kakor tudi drugih 
strokovnih šol takoj uvrščeni v plačilne 
r a z r e d e delavcev istih kvalifikacij, a z 
mnogo večjo prakso in izurjenostjo. 
Večjo nag rado si je t reba prislužiti z 
marljivostjo, to pa mora biti mladini 
tudi omogočeno . Toda upravni organi 
podjeMj, sindikalna in mladinska o r g a -
nizacija bi lahko storile mnogo več v 
tej smeri, kar je tudi njihova dolžnost. 
Pr izadevat i bi si namreč morali, da bi 
bili stroški v samskih domovih in m e n -
zah čim manjši. V tem ponledu je že 
nekaj uspehov. V menzi Tobačne to-
varne v Ljubljani se hrani 770 delavcev, 

ki p re jemajo za 55 din izdatno kosilo, 
v tovarni »Zmaj« s tane kosilo z mesom 
ali močna to jedjo samo 50 din, čep rav 
mora jo vsa živila kupovati po dnevnih 
cenah. Delavci plačujejo samo hrano, 
tovarna pa krije režijske stroške, ki so 
minimalni. Zgledna je tudi menza »Sa-
lurnusa«. Tu p lača de lavec samo 40 din 
in ima vsak dan meso, enkrat t edensko 
pa še močna to jed. Realna cena kosila 
je 57 din, toda razliko plača s privo-
ljenjem delovnega kolektiva podje t je iz 
skupnega p lačnega fonda. Temeljito se 
motijo tista upravna vodstva, ki o teh 
s tvareh ne vodijo računa, misleč, da 
to nima nobene zveze s proizvodnjo. 
Skrb za de lavčevo fizično sposobnos t 
mora bili v socialistični družbi v 
ospredju , p redvsem pa še za mlade d e -
lavce, katerih telesni organizem je še 
v razvoju. To nikakor ne sme biti suha 
ugotovitev, ampak morajo lemu slediti 
tudi konkretni ukrepi. V naših skupnih 
prizadevanjih za dvig proizvodnosti d e -
la in materialnih dobrin sploh, za naše 
družbene pot rebe , se postavl ja pred 
nas problem dosegan ja strokovnih kva-
lifikacij. To zadeva predvsem mlade 
delovne moči. Zaradi pomanjkljivosti v 
dosedan jem plačnem sistemu (o k a t e -
teriti smo že govorili) se je čes to v p r a -
šanje kvalifikacij reševalo adminis t ra-
tivno, izključno zaradi višjega plačil-
nega raz reda , kar pa s eveda nima ni-
kakr šnega efekt ivnega učinka na samo 
proizvodnjo. Tak način dviganja kvali-
fikacij s p a d a v področ je delovnih s o -
cialnih plač. 

To t rdi 'ev je lov. Bregar podkrepil 
s statističnimi podatki zadnjih let, ki 
pokažejo , da kvalifikacijski ses tav d e -
lavstva nap redu j e nepr imerno hitreje 
kot proizvodnja, nava ja tudi poda tke o 
tem, da se število delavstva močno 
veča , medtem ko se to v obsegu proiz-
vodnje ne odraža . . 

Vzrok za tolikšen poras t delavstva 
ni samo v živatinejši dejavnosti g o s p o -
dars tva , ampak v določenih slabostih 
p lačnega sis tema. Marsikje namreč po -
večuje jo število delavcev in us lužben-
cev brez potrebe , in sicer samo zato, 
da si pr idobe pravico do več jega skla-
da plač. Mnoga podje t ja so na zahteve 
mladine, sindikalnih organizaci j in po 
svojem lastnem spoznanju organizirala 
s t rokovne t eča je za delavce. 

Poroči lo navaja nato nekaj podatkov 
o strokovnih tečajih v Mariboru in do -
da ja : 

Mislim, da ni slučaj, da je v v p r a š a -
nju s t rokovnega izobraževanja posve -
čeno v celjskih podjetjih p rece j pozor -
nosti prav zaradi tega, ker so na tem 
področju mladinski aktivi v podjetjih 
uspešno delovali. Dejstvo je, da v po -
gledu dviganja kvalifikacij, s čimer naj 
bi se poveča la proizvodnja, nimamo do -
ločenega sistema, niti zados tne or ien-
tacije na mlade de lavce ; prav ti bodo 
morali biti sposobni , da se pri 
svojem delu okor išča jo z mnogimi 
novimi odkri 'ji tehnike. Imamo primere, 
da mladi delavci ne poznajo na je le -
mentarnejših tehničnih osnov v p o s a -
mezni panogi industrije. Zato je po -
trebno ta problem reševat i mnogo ob-
širneje. Ukrepi za tehnično prosvet l je-
vanje n a š e g a delavstva se ne smejo 
omejevati samo na teore t ične tečaje. 
Izhajati mora jo iz dejanskih problemov 
in proizvodnih po t reb tovarne. P rep r i -
čan sem, da bi med delavsko mladino 
posameznih strok prav lahko vzbudili 
interes za dobra per iodična strokovna 
p redavan ja o tem, kaj je na primer do-
s e ž e n e g a v pogledu tehničnih izboljšav, 
izumi in pd., v posameznih strokah 
(orodjarstvu, s trugarstvu, tekstilni indu-
striji in dr.) v svetu. Pri tem bi bilo 
potrebno angažirat i razne inženirje in 
tehnike, razmisliti bi bilo t reba o tem, 
kako bi pri tem sodelovali tudi š tudent -
ski klubi s svojimi člani, študenti t eh -
nike, ki delujejo po okrajih. Z znanjem 
jezikov lahko uporabl ja jo dobre s t ro-
kovne razprave , ki izhajajo v inoz.em-

5oštanjčan »Biba«-R6ck, mladinski borec 
iz stare Jugoslavije in izza okupacije. 
Padel kot talec od nemških pušk. Slika 
ga kaže kot kaznjenca v Mitrovici 1939. 

skih strokovnih revijati. Pri uredništvu 
»Nova proizvodnja« (ki jo je t reba upo -
rabili pri strokovni vzgoji mladine) 
imamo na razpo lago inozemske s t ro-
kovne revije iz najrazličnejših pod ro -
čij in jih lahko dobimo brez deviz. Tem 
vprašan jem široke s t rokovne vzgoje d e -
lavske mladine mora naša organizaci ja 
skupno z organi de lavskega upravljanja 
posve ' i ' i mnogo več pozornost i kot d o -
sedaj . Biti mora pobudnik in dober po -
močnik pri organiziranju teča jev , pri 
t e m p a i z k o r i š č a t i v s a r a z p o l o ž l j i v a 
s reds tva . Tak način s t rokovne i zobraz-
be, ki bo imel pred seboj res določen 
cilj — dvig proizvodnje, bo tudi za d e -
lavske mladince predstavljal izboljšanje 
gmotnega položaja . 

Nujno je potrebno, da vsa naša v o d -
stva organizaci je LM pri takšni or ien-
taciji vselej upoš teva jo vse številne 
faktor je , ki delujejo na to, da imamo v 
posameznih podjetjih boljši ali slabši 
delež mladih pri dvigu proizvodnosti 
dela. P rece j šen del de lavske mladine 
gre skozi industri jske in va jenske šole, 
p redno se vključi v proizvodnjo. Ni 
malo primerov, da se absolventi teh 
šol ob prihodu v podje t je izgubijo v 
procesu proizvodnje. Eden od vzrokov 
za to je v manjši skrbi vodstev delov-
nih kolektivov za njihov nadaljnji s t ro-
kovni razvoj, o čemer sem že govoril, 
drugi pa v slabih pogojih in možno-
stih, ki jih imajo kot vajenci v letih 
učenja do ločene s troke. Nedvomno 
imajo tu veliko prednost indust r i j ske 
šole. organiz i rane pr\ večjih podjetjih, 
pred individualnim učenjem mladine pri 
posameznih obrtnikih v privatnih in 
družbenih obratih. Vendar sedan je s t a -
nje, ki vlada na vseh šolah zahteva, da 
se naša organizaci ja v večji meri loti 
p roučevanja teh problemov. 

Priznati je t reba, da dosedan je r az -
p rave na mladinskih konferencah in 
raznih drugih sestankih, kot tudi pisanje 
o problemih vajencev, o njihovem izko-
riščanju, slabih življenjskih in učnih po -
gojih ni bilo zaman. Vzbudili smo vest 
odgovornih organov in stvari so se 
marsikje vsa j delno premaknile naprej . 
Manjkalo pa nam je pri reševanju teh 
vp ra šan j kontinuitete in več od ločno-
sti, doslednost i in konkretnih a rgumen-
tov. Ni dovolj, če objavimo ^va ali tri 
pr imere izkoriščanja. Vsi naši vajenci 
mora jo čutih, da imajo za seboj svojo 
organizaci jo , ki jih zna zaščititi in se 
za njihove in terese tudi zavze ' i , zna pa 
tudi dovoli odločno postaviti do lžno-
sti va jencev do družbe, ki da je velika 
gmotna s reds tva za njihovo učenje. 

Zakaj so potrebni mladinski odbori v podjetjih 
Na zadnjem plenumu O k r a j n e g a ko -

miteja LMS Šoštanj je poleg drugih 
vprašani bilo obravnavano tudi v p r a -
šanje mladinskih odborov v naših p o d -
jetjih. Da bi bila stvar jasnejša, bomo 
na kratko objasnili, za kakšne odbore 
p ravzaprav gre. 

Dejstvo ije, d a imamo v podjetjih — 
na žalost — še vedno p rece j primerov 
slabih odnosov starejših delavcev do 
mlajših, mojstrov in pomočnikov do v a -
jencev itd. Dalje, da sindikalna organi -
zacija ni uspe la mlade de lavce — mla-
dince v dovoljni meri pritegnili v svoje 
vrste in jih upoznati z njihovimi pravi-
cami in dolžnostmi, s problemi proiz-
vodnje in pod je ' j a ter kraja in jih tako 
uspešne je aktivizirati za delo. Imamo 
tudi primere, da si mladi delavci ne 
upajo svojih težav povedat i starejšim 
tovarišem iz sindikata, smatra joč , da 
jih ti kot stari ne bodo razumeli, kar 
se včasih tudi zgodi. Mladi delavci si 
na raznih sestankih in zborovanjih — 
razen nekaj primerov — ne upajo javno 
nastopih, kar pa bi v krogu svojih to -
var išev-mladincev storili itd. Našteli 
smo neka j razlogov, ki govorijo, da v 
podjetju mora obstojat i predstavniški 
organ mladih delavcev, na k a t e r e g a se 
bodo le-ti obračal i , a na ka t e r ega se 
bo obrača la tudi uprava podje t ja in 
delavski svet ob priliki reševanja r a z -
nih vp rašan j mladih delavcev. 

Iz. s tanja, ki v naših podjetj ih med 
mladimi delavci vlada, izhajajo tudi na -
loge mladinskega odbora , ka t e re bi po 
našem mišljenju bile nas lednje : 

Mladinski odbo r v podjet ju , kot vo-
ljeni predstavnik mladih delavcev, naj 

bi delavskemu svetu in upravi podje t ja 
tolmačil težnje mladih ljudi in od istih 
zahteval takšne ukrepe, ki bi omogočili 
čim hitrejši razvoj mladih ljudi v s t ro -
kovnem pogledu. Mladinski odbor bi 
lahko tudi s pomočjo drugih o rgan iza -
cij upoznal mlade ljudi o njihovih p r a -
vicah in dolžnostih in organiziral razna 
p redavan ja in ses t anke za niihov kul-
turni dvig. Organom podje t j a bi lahko 
nakazal nepravilnosti , ki se godijo na -
pram mladim, kot na primer v tarifni 
politiki, vprašan ju norm itd. Mlade de -
lavce bi lahko o d b o r napotil v razna 
druš ( va in organizaci je , v katerih so 
le-ti s labo zas topani . Zanimal naj bi se 
za izživljanje mladih ljudi po njih de -
lovnem času in kakšni so njihovi živ-
ljenjski pogoji, skra tka — odbor naj 
bi bil vses t ransk i predstavnik mladih 
ljudi, ki bi na pristojnih mestih skušal 
ure jeva t j vp rašan ja mladih in na ka t e -
rega bi se isti obračal i ob različnih 
prilikah in vprašanj ih. Jasno ie, da so> 
noš ' e t e samo neka te re naloge in da bo 
delo mladinskih odborov v podjet ju v e -
liko širše, zavisi pač, kakšni ljudje b o -
do v tem odboru. 

Naloga vseh mladih delavcev v p o d -
jetju je, da si č imprej izvolijo mladin-
ski odbor , ki naj bi takoj začel z de-
lom, bodočnos t pa bo, v to t rdno v e -
rujemo, pokazala , da je takšen odbo r 
bil nujno pot reben in da bodo — č e 
bo o d b e i pravilno delal — dosežen« 
lepi uspehi v korist mladih delavcev im 
v korist podje t ja . ^ 



Konstituiran je bil nov izvršni odbor 
sindikalne podružnice 

Na svoji prvi redni seji po letni s k u p -
ščini, je upravni odbor naše sindikalne 
podružnice izvolil nov izvršni odbor , ki 
mu p redsedu j e tov. Močilnik Tone. Za 
p o d p r e d s e d n i k a je bil izvoljen d o s e d a -
nji zaslužni p redsednik tov. Uranjek 
Karel, tajniško mesto je obdrža l do lgo-
letni tajnik tov. Mavser Rudi, b lagajni-
ško mesto pa lanskoletni blagajnik tov. 
ing. Kovačič Ljubo. 

Novoizvoljeni izvršni odbor se je v 
nadal jevanju se je doitaknil zelo obš i r -
ne problematike, ki jo bo moral r e š e -
vati v svoji mandatni dobi, p redvsem 
ureditve t a r i fnega vprašan ja v zvezi z 
novim načinom nagra jevanja , delu z no-
vinci, ki jih je na rudniku vedno več in 
katerih življenje je v mars ika te rem pri-
meru neure jeno itd. Spre je t je bil tudi 
izredno važen sklep, da bodo v na j -
krajšem času začeli z delom strokovni 
tečaj i za učne k o p a č e in kopače , s či-
mer se bo nedvomno močno dvignila 
povprečna s t rokovna raven naših ru -
darjev, ki je z ozirom na velik dotok 
novincev v zadnjih mesecih p rece j 
padla . 

Se j e se je udeležil tudi direktor rud -
nika tov. Žgank, ki je poudaril , da je 
lanski odbor sindikalne podružnice s t o -

ril mnogo pozit ivnega kljub izredno 
težkim problemom, ki jih je moral r e š e -
vati. Naloge novega odbo ra pa bodo 
še več je in težje, kot so bile lani, p r e d -
vsem z ozirom na novi plačilni sistem. 
Pri uvedbi novega načina n a g r a j e v a -
nja bo sindikalna podružnica mora la 
odigrati na jvažnejšo vlogo in s t rogo p a -
zili, da bo nov tarifni sistem prakt ično 
uveljavljen v smislu svojega namena, 
ker le na ta način smemo od n jega pri-
čakovat i poz r ivne rezul tate v pro iz -
vodnji. V tekočem letu bo t reba p o s v e -
titi veliko pozornost posebno p o d o d b o -
ru g r a d b e n e g a obra ta , ki bo letos z a -
poslil veliko število noviti delavcev, 
p redvsem sezonske delovne sile. 

Če hočemo izpolnili vse zahteve 
skupnosti do našega kolektiva, bomo 
morali v tekočem letu graditi v okviru 
naše kapitalne gradi tve z a okroglo 1,8 
milijarde dinarjev, več sto milijonov pa 
bomo porabili za s tanovanjsko i zgrad-
njo, da bomo novim proizvodnim k a -
paci te tam vsa j v glavnem zagotovili 
po t rebno delovno silo. To so ogromne 
naloge, ki jih bo m o g o č e rešiti le v 
najožji povezavi sindikata in ostalih p o -
litičnih organizac i j z upravnimi organi 
podjei ja . V tem cilju bo pot rebna tudi 

Občni zbor 
V Pes jem je bil dne 4. f eb rua r j a r e d -

ni letni občni zbor osnovne o rgan iza -
cije SZDL v okusno opremljeni dvo -
rani Doma ZB. Skupšč ine se je u d e l e -
žilo še kar zadovoljivo število članov, 
čep rav bi ude ležba lahko bila boljša. 

V poročilu d o s e d a n j e g a p redsedn ika 
organizaci je , ki ga je podal tov. Vrabič 
Jože, so bili zajeti vsi glavni politični 
in gospodarsk i problemi države, z a č e n -
ši od ustanovilve Balkanske zveze, pa 
do ureditve t ržaškega vp ra šan j a in p o -
tovanja p redsedn ika republike tov. Tita 
na prijateljski obisk v Indijo in Burmo. 
P rav v tem se zrcali naša politika n e -
odvisnost i in miroljubnega sode lova -
nja narodov Jugoslavije z vsemi d e ž e -
lami sveta, ki imajo iste cilje, kakor 
naši narodi, brez ozira na njihovo no -
tranjo družbeno uredi;ev. P r i z a d e v a -
nje vseh teh dežel je, da se po kra t -
kem času, ko so se iztrgale iz spon 

čim tesnejša povezava z Okrajnim sin-
dikalnim svetom in Republiškim o d b o -
rom sindikata rudar jev. 

Vsi člani sindikata želimo našemu 
novemu izvršnemu odboru vso s rečo in 
mnogo uspehov pri n jegovem težkem in 
odgovornem delu v tekočem letu. 

SZDL Pesje 
suženjs tva in odvisnosti dvignejo iz z a -
ostalosti in zgradi jo svoje dežele . 

Nada l je je bilo nakazano v poročilu 
ogromno delo, k a t e r e g a so prebivalci 
Pes j a z veliko mater ia lno pomočjo O b -
č inskega l judskega odbora in rudnika 
opravili v p r e e k l e m letu. Dom ZB je 
bil obnovljen in podal jšan, tako da je 
dobilo P e s j e lepo in pros torno dvorano 
z odrom za prireditve. Na pročelju 
doma je bila vzidana spominska plošča, 
s ka te ro smo se vsa j delno oddolžili 
preko 70 žrtvam faš is t ičnega teror ja , ki 
so dali svoja življenja za boljšo b o d o č -
nost nas vseh. Tudi Gasilski dom je že 
pod streho, za kar gre pač največ z a -
slug požrtvovalnim gasilcem, ki so 
žrtvovali mars ikakšen dan udarn iškega 
dela. Na zboru je bila med drugimi 

izražena tudi želja, da bi v Pes ju imeli 
otvoritev Gasi lskega doma v okviru 
proslav obč inskega praznika. 

Upajmo, da bomo s pridnim delom 
uspeli dogotovili naš gasilski dom do 
občinskega praznika, kar bo velik 
uspeh. 

Tudi cest , ki so v našem kraju skora j 
vedno v slabem stanju, se je skupščina 
dotaknila. V ta namen je bil izvoljen 
tričlanski odbor , k a t e r e g a naloga je, 
organizirati popravilo ces t i šča od Do-
ma ZB pa do šole in dal je proti P o d -
gorju. S e d a j je pa dolžnost nas vseh, 
da temu odboru pomagamo, ker f i-
nančnih sreds tev , ki jih nudi LOMO V e -
lenje ni toliko, da bi lahko z njimi krili 
vse s t roške mater ia la in delovne sile. 
Do s e d a j je v Pes jem še vsaka akcija 
uspela , ker se jih je udeležila večina 
prebivalcev, zato naj tudi letos ne bo 
med nami takih, ki bi stali o b strani. 

Statut ljudske mladine Jugoslavije 
MLADINA IN LETOŠNJE ŠPORTNO 

ŽIVLJENJE V VELENJU 

Dobili smo sporočilo, da Par t izan in 
Zveza športov Slovenije pripravljata 
program ce lo tnega tekmovanja k m e č -
ke in de lavske mladine na vseh p o d -
ročjih dejavnosti , ki so vključene v 
program dela teh organizacij . Namen 
tekmovanj je, zajeti čim več mladine 
na vasi in v mestih, tovarnah in p o d -
jetjih, ne glede na to, če kje obstoja jo 
d ruš 'va Par t izan in zveze špor tov ali 
ne. Tekmovanje se bo odvijalo skozi 
vse letne čase , v vseh disciplinah in 
panogah v katerih želi mladina t ekmo-
vati. 

Namen t e g a tekmovanja je, uvesti 
stalno obliko dela, ki bo poleg zabave 
in razvedri la imela namen stalno r a z -
širjati špor tna in te lesnovzgojna d ru -
štva. LM naj bi pomaga la organizirat i 
t ekmovanje tam, kjer druš tev ni. To bi 
prišlo v poštev v okoliških krajih, d o - , 
čim imamo v Velenju več je možnosti, 
posebno še zato, ker se bo predvidoma 
v februar ju vršil občni zbor NK Ru-
dar ja , na katerem bo ver je tno p re ime-
novan v špor tno društvo, vključujoč 
lahko atletiko, namizni tenis, košarko , 
odbojko, boks, vodne discipline itd., kar 
bi mogla mladina z vesel jem p o z d r a -
viti. V Velenju se nam obe ta letos, po -
sebno z dograditvijo novega s tadiona, 
aktivna in vses t r anska fizkulturna de-
javnost, ki bo z omenjenimi tekmovanji 
v pripravi Pa r t i zana in Zveze športov, 
v veliki meri vplivala na telesni r a z -
voj mladine in s tem v zvezi tudi na 
večjo storilnost pri delu. 

Večje težave bo povzročilo pri vsem 
tem pomanjkanje vadi te l jskega kadra . 
Vedeti moramo, da je za pravilno t e -
lesno vzgojo po t reben tudi dober v a -
ditelj, ker bomo le s tem dosegli več je 
uspehe. V ta namen imata Par t izan in 
Zveza špor tov Slovenije namen o rgan i -
zirati v rs te t eča jev za vodnike in o r -
ganiza tor je v telesni vzgoji mladine. 
Predvideni so republiški in okrajni t e -
čaji. Naloga l judske mladine je, da v 
povezavi z vods 'vom Par t izana (v n a -
šem primeru s TVD Part izan Velenje) 
pripravi po t rebne mladince ali mladin-
ke, ki imajo vese l je do tega dela in ki 
bodo po opravljenih tečajih resno pr i -
jeli za delo. Ker je pomanjkanje kadra 
za tako široko fizkulturno dejavnost v 
Velenju veliko, bo moralo vodstvo P a r -
t izana in vods tvo b o d o č e g a špor tnega 
druš 'va resno razpravljat i o tem in t e -
meljito izkoristiti možnost , pridobiti 
lastni vadi*eljski kader , ki jo bodo nu-
dili tečaj i Pa r t i zana in Zveze špor tov 

Mislimo, da ta naša mišljenja niso 
edina in da bo tudi Par t izan iz Velenja 
izrazil svoje mnenje. Nujno pa bo, v sa j 
takšno je naše mnenje, d a bo povezava 
med Ljudsko mladino in obema d r u -
štvoma več ja kot k d a j koli doslej, ker 
bomo le tako uspeli pridobiti čim več 
mladine v fizkulturno dejavnost . 

Predaja zastave mladincem ob odkritju spominske plošče padlim borcem v Pesju 

0 strokovnem posvetovanju rudarskih inženirjev 
in tehnikov v Zagrebu 

V dneh 21. in 22. januar ja je bilo v 
Zagrebu organizirano s t rokovno posve -
tovanje rudarskih inženirjev in tehnikov. 
Posve tovan je je organiziral DIT Hrvat-
ske in povabilo na to posve tovanje z a -
s topnike iz vseh večjih premogovnikov 
naše države. O b a dneva s ta bila iz-
polnjena z vrsto zanimivih p redavan j 
iz ruda r ske tehnike in gospodar s tva , 
p redvsem iz področ ja tehnike ruda r -
jenja v premogu. Najzanimivejše in s t ro -
kovno najbol jše p redavan je je bilo p r e -
davan je prof. dr. Baturiča — o proble-
mu kaverne v Raši. Rešitev tega p ro -
blema je ogromne važnosti za rudnik 
Rašo in se v bistvu sestoji v tem, da 
je pot rebno jamsko polje večih milijo-
nov ton p remogovne reze rve — pred 
udarom morske in površ inske vode — 
ter ga osvobodit i za odkopavanje . S i -

s temat ično p roučevan je hidrogeoloških, 
geoloških in terefonskih prilik pri s o -
uporabi geo fizike in praktičnih o p a z o -
vanj vodi k reši 'vi t e g a problema, v e n -
da r bo pot rebno v to poleg večjih f i -
nančnih s reds tev vloži'i še mnogo s t ro -
kovnega in znans tvenega dela. Prof . 
Tepli je v svojem predavanju orisal 
razvoj moderne tehnike dnevnih kopov 
v Zap. Nemčiji in uporabil gotove z a -
ključke v prid razvoju naših velikih 
dnevnih kopov v Kolubari, Kostolcu in 
Kosovu. Tudi os ta la p redavan ja so bi-
la zelo poučna . Škoda je le, da o r g a -
nizator posve tovanja ni mogel oskrbet i 
p rep i se predav&nj in jih že prej d o -
staviti ude ležencem, kar bi diskusijo in 
celo posve tovanje dvignilo na mnogo 
višjo s topnjo. 

D/a študantovska problema v telegrafskem stilu 

Spominska plošča padlim mladincem 
na Gneču pri Mozirju 

Bolje bo, če ne bomo hodili dosti po 
ovinkih. SŠAK je naslov društva š tu-
dentov s področ ja šo š ' an j skega okraja 
— mislim, da je kakšnih 15 njegovih 
članov doma tudi iz Velenja. Društvo 
ima neka j nalog, ki so značilne za 
mnoga druga društva, med drugim: po -
magat i pri ku l 'u rno-prosve tnem delu v 
okraju, t esne jša povezava z d r u ž b e -
nimi organizaci jami in forumi, z ago to -
viti najnujnejšo podporo socialno šib-
kim članom itd. S e v e d a je drugo, kako 
se te naloge izpolnjujejo. 

So težave, kje jih ni! — so veseli 
dnevi — tudi teh se ne manjka! — a 
so tudi stvari, ki bi zanje š tudent je radi 
videli, da bi jih malo bolje spoznali 
Judi bralci ve len jskega časop isa . 

Rad bi se dotaknil le dveh p rob le -
mov, od katerih se' mi zdi drugi zda leč 
resnejši in bolj nepo t reben kot prvi — 
problemov, ki kljub svoji značilnosti 
nista značilna samo za Velenje, temveč 
za velik in širok del s lovenske javnosti. 

Za ka j g r e ? 
Pr iznam, težko mi gre b e s e d a z je -

zika! P r e d kratkim je dnevnik Ljudska 
pravica prinesel p r ece j mas tno tiskan 
članek z naslovom: P a jim vendar ne 
gre tako s labo — ali neka j podobnega . 
V njem je lahko slovenski b ra lec s p o -
znal, da gre d a n d a n e s š e najbolje š tu -
dentom, s a j vlečejo v isoke št ipendije 
(najmanj 10.000), hodijo v bar (po m o ž -
nosti vsak večer) , nič ne študirajo, se 
le ženijo in podobne več ali manj n e -
okusne neslanosti . Sicer je uredniš 'vo 
lakoj prejelo celo kopico protestnih 
pisem, objavilo pa ni nobenega in tako 
je bralcu, ki ni toliko seznanjen s to 
problematiko, ostala v zavesti lažna p o -
doba s lovenskega š tudenta . 

Ljudska pravica je sicer odličen in 
objektiven časopis , loda v tem pr i -
meru . . . ne bi rad nadal jeval stvari na 
tak način. Rad bi opozoril le na neka j 
dejstev, ki se jih da razbrat i tudi od 
strani š tuden t skega lista Tribuna. P r e d 
časom je bila izvedena anke ta med 
študenti izven Ljubljane in ta anke ta je 
pokaza la približno nas lednje rezul ta te : 
Ogromna večina š tudentov sploh ne 
zajtrkuje, p rece j si jih »prihrani« fudi 
veče r jo ali kosilo. Višina štipendij, p o d -
por ali doklad znaša povprečno od 
3000 — 4000 din mesečno , s eveda p re j e -
majo nekater i več, drugi zopet manj. 
V strašni s tanovanjski sitiski na šega 
glavnega mes ta je tudi p rece j takšnih 
študentov, ki si niso mogli p ravočasno 
oskrbeti s tanovanj , pa so po v e č m e -
secev »prenočevali«, kjer so vedeli in 
znali — zadnje pr ibežal išče jim je bila 
železniška čakalnica. Znani so mi pri-

meri, ko so š e d e c e m b r a nekater i 
s t režniki -š fudent je v študentskih men-
zah zvečer staknili skupa j po več miz 
in na takšni »postelji« prespal i noč. 

S e v e d a je ljudska oblast od o svobo-
ditve sem že ogromno storila za dvig 
življenjske ravni s lovenskega š tudenta , 
toda pisati danes , kako, lahko rečemo, 
buržujsko življenje živijo slovenski š tu-
dentje , je skra jno neodgovorno , niti ne 
razumemo, kakšnemu namenu naj bi 
služilo. 

Tako je p a č — vsak človek ima svoje 
t ežave in gotovo je, da tudi š tudentu 
ni z rožicami post lano. 

To je zelo na kra tko povedano — 
dalo bi se o teh s tvareh napisat i ce le 
romane. Toda ne gre za to, g re za to, 
da si delovni človek ustvari jasno p o -
dobo okoliščin š tuden t skega življenja. 

Drugo, kar mars ikoga teži, je neka 
umetna dis tanca, ki s e d a n e s večkra t 
pora ja med študenti in ostalo mladino, 
da pojmu mladina š e ne razširim smisla! 
Kar pr iznajmo si: vidimo tri, štiri š tu -
dente , pa r ečemo — poglej jih, poglej, 
kako skupa j držijo! Potem si ustvarimo 
mnenje, d a so malce »visoki« in tako 
dal je in tako dalje. Včasih nas v t a k -
šnem mnenju podkrepi tudi kak š tuden-
fovski domišl javec (ki so sicer redki, 
a žal tudi obstojajo!), a na koncu je 
tu tista »disfanca«, ali kako bi ji dejali 
— povsem nepot rebna in največkra t iz 
samih p redsodkov skupa j zbita. Kaj ho-
čem tore j poveda t i ? 

To, da se naj naši ljudje o t r e se jo 
takšnih p redsodkov , č e p r a v nekoliko 
nenavadno zveni. (Mislim, da bi štu-
dent je lahko dosti pomagali pri kul-
turno-prosve tnem delu, č e bi jih le pr i -
tegnili, sa j so doma vse pole t je in po -
zimi cel februar , in mislim celo, da bi 
bili prav uporabni.) 

Iz teh stvari ni t reba »vleči« nobenih 
posebnih zaključkov in moral, vse je 
zelo zelo jasno, le oči je i reba obrniti 
v pravo smer. Problema, ki sem ju 
označil le s telegrafskimi besedami, 
samo mimogrede sem ju malce »prijel 
za brado«, s ta v resnici dva od na j -
važnejših problemov, ki se z njimi d a -
nes borijo š tudent je — zlasti pa še p o -
deželski klubi — kot je tudi naš — S a -
vinjsko-šaleški akademski klub. S prvim 
se spopr i jemajo p a č tako, da po m o ž -
nostih podpira jo na jpo t rebne j še z d e -
narjem, ki ga dobe kjer koli na svetu, 
mnogokra t tudi z vesel icami (če se ne 
motim, s e tudi Velenju obe ta neka j p o -
dobnega) ; v borbi z drugim pa bi jim 
lahko pomaga la vsa javnost, zlasti pa 
delovni ljudje naših industrijskih s r e -
dišč, kakršno je tudi Velenje. 

Napredna mladina lugoslavije na č e -
lu z Zvezo komunist ične mladine Ju-
goslavije je v borbi za boljše življenje 
in pravice delovne mladine, v borbi 
proti izkoriščanju in narodnos tnemu z a -
tiranju ustvar jala bra t s tvo in enotnost 
jugoslovanske mladine. Množična u d e -
ležba mladine v borbi proti fašističnim 
zavojevalcem za osvobodi tev domovine, 
za ustvari tev prav ične jšega d ružbene -
ga reda , je v času vojne privedla do 
ustvari tve š i roke prot i faš is t ične mladin-
ske organizaci je — Združene zveze 
prot i faš is i ične mladine Jugoslavije 
(USAO)). Mladina Jugoslavije je svojo 
enotnost v borbi za boljšo bodočnos t 
in na rodnos tno osvobojen je odločno in 
prepričljivo pokaza la v n a r o d n o o s v o b o -

dilni vojni, kakor tudi po osvoboditvi 
domovine in prevzemu oblasti s strani 
de lovnega ljudstva, ko je vse svoje f i -
zične in umske moči nesebično daja la 
za izgradnjo socialist ične domovine — 
Federa t ivne l judske republike Jugosla-
vije. Iz š iroke politične enotnosti in a k -
tivnosti mladine, us tvar jene pred ljud-
sko revolucijo in med njo, kakor tudi 
v povojnem obdobju , je nas ta la — s 
spojitvijo SKOJ in Ljudske mladine Ju-
goslavije. 

Mlaaina Jugoslavije je dolžna ne -
izmerno hvaležnost Komunistični p a r -
tiji Jugoslavije, ki je bedela nad us tvar-
janjem in razvojem nap rednega mla-
d inskega gibanja in bila vzgojiielj mla-
dine v njeni revolucionarni borbi. 

h dela naše mladine: Delovna brigada pri izgradnji ve lenjske šole 

Aktiv LMS Velenje-mesto 
Dvaindva jse tega d e c e m b r a pre tek lega 

leta je bila v Velenju v kavarni »Cen-
tral« letna k o n f e r e n c a aktiva LMS V e -
len je -mes to , ki za j ema članstvo iz trga, 
S t a r e vasi in Novega Velenja. Glavna 
tema k o n f e r e n c e je bil v sekakor r e f e -
rat č lana p r e d s e d s t v a OK LMS Š o -
štanj in d o s e d a n j e g a s ek re t a r j a aktiva, 
tov. Leškana, ki je vseboval neka j o s -
novnih tez o Ljudski mladini, nada l je 
probleme o vzgoji mladine v novih d ruž -
benih odnosih, delo mladine v komu-
nah in misli o družbenem upravljanju v 
šolstvu, kar je zaključil z. b e s e d a m i : 
»Dragi mladinci! 2elim, da bi te b e s e d e 
rodile zd rave s adove in da bi bilo delo 
v naši organizaci j i ideal v s a k e g a mla-
d e g a č loveka, ki stremi k napredku , 
ki stremi k zboljšanju odnosov v družbi 
in k večji blaginji nas vseh.« 

Zaradi aktualnost i bomo p o s a m e z n e 
teme objavili v naslednjih številkah n a -
šega »kotička«. 

Mnogo so razpravl jal i o delu v o r g a -
nizaciji, venda r do važnejš ih zaključkov 
ni prišlo. 

Končno so bile volitve de lega tov za 
komunsko in okra jno kon fe r enco in č l a -
nov novega sekre ta r i a t a . Pri volitvah 
novega s ek re t a r i a t a je kandidira lo 9 
članov LM, izvolili so jih 7, med njimi 
fudi 2 člana b ivšega sek re ta r i a t a . 

Na skupni seji b ivšega in s e d a n j e g a 
sekre tar ia ta so bile dokončno r a z d e -
ljene naloge. Pri vsem tem ni šlo p r e -
d e č enos tavno, kaj ' i prvi predlog, da 
naj bi bil p redsedn ik tov. Lekšan, je 
slednji odklonil in utemeljil s tem, da 
mu znača j dela o n e m o g o č a več jo ak t iv-
nost, ki je po t rebna pri tej dolžnost i 
in da je poleg tega še član p r e d s e d -
stva ok ra jnega komiteja LMS Šoštanj , 
kjer zahteva delo tudi p r e c e j študija. 

P o daljši razpravi so se zedinili in 
prišli do nas lednje razdel i tve nalog: 

P redsedn ik : Aljaž Jože, rud. tehnik. 
Namestnik: Lekšan Jože, gradb. tetin. 
Sek re t a r : S te inbacher Pavla , • učitelj. 
Blagajnik: Kramer Vida, uslužbenka. 
Ostali člani: Grebenšek Zvone, elekfr. 

va jenec , Lukanc Marjanca, uslužbenka, 
Fe renčak Edo, ključ, pomočnik. 

Vse kaže , da je letošnji sekre tar ia t 
uspešne je sestavl jen in upati je, d a b o -
mo kmalu pr iče večjih uspehov. 

Na seji so nadal je obravnaval i <tudi 
delo dveh članov bivšega sekre ta r ia ta 
in sog lasno izrekli p red log za k a z n o -
van je istih, in s icer : 

1. Globočnik Ančka, ukor pred iz-
ključi'vi jo iz LM zaradi malomarnost i 
pri delu in neopravičenih izostankov; 

2. Sf rmole Jožetu ustmeni opomin 
zaradi neopravičenih izostankov. 

Razpravljal i so tudi o delu, kar bomo 
zarad i pomanjkan ja p ros to ra objavili 
pozneje . 

Franček Mirtič 
novi predsednik CK LMS 

Članstvo LM obveščamo , da je p le -
num CK LMS potrdil nekaj sp r ememb 
v p redseds tvu in plenumu CK LMS. 

Ker odha ja tov. Tine Remškar , d o s e -
danji p redsednik CK LMS na drugo p o -
liiično dolžnost, g a je plenum razrešil 
kot p redsedn ika ter izvolil za p r e d -
sednika CK LMS tov. Frančka Mirfiča 
za sek re t a r j a pa tov. Toneta Kropu-
ška. Po leg teh dveh je s e d a j v p r e d -
seds tvu CK LMS še enajs t tovarišev. 



TOU. 5EDLRR OTO - ^g0^00 

tako pa res ne gre! TOVARIŠ 

V našem podjet ju je zapos len lov. 
Sedlar Oto in dela na vmesni etaži. 
18. novembra je zbolel in zdravnik ga 
je vpisal v bolezenski stalež, nakar je 
bil v bolniškem slanju do 8. decembra . 
Delali je začel 9. d e c e m b r a in je delal 
do 24. dccembra , nakar je ponovno 
zbolel in bil v bolniškem slanju do 17. 
januarja letos. 

Po uredbi p r ipada vsakemu delavcu 
bolniška hranar ina za č a s a bolovanja. 
Za prvih šesl oziroma sedem dni bolo-
vanja mu mora hranar ino plačat i p o d -
jetje kjer je zaposlen, za nadal jnje bo -
lovanje pa mu hranarino p lača socia l -
no zavarovanje . Tudi tov. Sedlar Oto 
je dobil na tak način bolniško h r a n a -
rino plačano, samo, da se je v n j ego-
vem primeru zgodila njemu »neljuba 
napaka«. 

Ne mislim obravnavat i napake , ki jo 
je napravila ambulanta ali mezdni od -
delek, čep rav je v redna kritike in jo 
bo t reba takoj uredili in popraviti. 
Obravnavat i nameravam samo Sed la r j a 
Otona, ki mu je bila nakazana bol-
niška. hranar ina od Zavoda za socialno 
zavarovanje od 1. do 8. d e c e m b r a v 
znesku 2.870 din ter od 9. do 31. d e -
cembra 8.200 din, torej skupno 11.070 
din, čep rav do te vsote ni bil upravi-
čen. Zaka j? 

Tov. Sedlar Oto je denar lepo s p r a -
vi! v žep in ni ni'i pomislil na lo, da 
je od 9. do 24. decembra redno delal 
in dobil te dnine 15. januarja tudi v 
celo' i i /p lačane . 

Socialno zavarovan je je bilo na ta 
način oškodovano za 22 izplačanih 
dnin. Tov. Sed la r Oto je previdno za-
molčal, da je neupravičeno prejel bol-
niško hranarino in na ta način o škodo-
val skupnost . Če bi posedoval le t ro-
hico morale in čas J i , bi prav gotovo 
prišel v mezdni oddelek, ali pa v a m -
bulanto in povedal , da je prejet p re -
več denar ja . Verjetno je računal , da v 
mezdnem oddelku ne bodo prišli do te 
ugotovitve in da mu bo denar gladko 
ostal . 

Socialist ična družba je z zakonom 
zasigurala , da ni noben delovni človek 
v času bolezni mater ia lno oškodovan. 
Nikjer na svetu ni v tem pogledu tako 
pravične uredi 've kot je pri nas, zalo 
bi se morali naši delavci tega zav e -
dati in ?poš ( ova ' i to našo veliko pri-
dobitev. Tudi tov. Sedlar Olo bi se mo-
ral l ega zavedal i in takoj vrni'i neu-
pravičeno prejeti denar , sa j nosi za to 
tudi on sam vso kazensko odgovornost . 
Na drugi strani pa je v iem primeru 
padla na njega senca nepoštenos t i ! — 
Ne vem kaj po reče t e ostali k *emu? Tekavec 

Dolga štirileina vojna je naše ljudi 
zelo zbližala. Kako bi jih ne, sa j so 
skupno prenašal i vse gorje, ki nam ga 
je povzročil okupator . Nekaier i so 
skupno krvaveli na bojnih poljanah, 
drugi so trpeli, gladovali in umirali v 
koncentraci jskih taboriščih, tretji so po 
svojih močeh doma ali kje drugje na 
kakršen koli način pomagali in podpi -
rali narodnoosvobodi lno borbo. Le malo 
je lakih, ki so stali ob strani in od da -
leč opazovali našo borbo, še manj, ozi-
roma redki pa so taki, ki so pljunili na 
svojo narodno čast in podpirali oku-
pator ja . 

Skupno trpl jenje in skupna borba za 
obs tanek sta poglobili medsebo jno to-
varištvo. Ljudje so odvrgli v medsebo j -
nem občevanju h lapčevsko iiliilo »go-
spod« in jo zamenjali s »tovariš«. 

Po vojni je> naša l judska oblast izve-
dla revolucionarni akt, ko je razlastila 
kapital iste in odpravi la izkoriščanje 
človeka po človeku. Naši zakoni so 
postavili vse ljudi v enakopraven po-
ložaj, vsi imamo enake pravice in vsi 
smo enako odgovorni pred zakoni. Vse 
to je ljudi še bolj združilo, enakop rav -
nost nam je rodila še globlje tovar i -
štvo. Danes so zelo redki, ki bi se ti-
iulirali z gospodom, gospo ali g o s p o -
dično, kajii ljudje so si osvojili v borbi 
pridobljeno titulo, lovariš ali tovarišica. 

S e v e d a med nami so še ljudje, ki ob -
jokujejo s ta re čase , ki jim je zaradi 
ma lomeščanske navlake in njihovega 
ma lomeščanskega zadržan ja neprijetno, 
če jili kdo pokliče za tovariša ali t ova -
rišico. Mislim, da je popolnoma prav, 
da jim to njihovo vzvišeno titulo obd r -
žimo, da si še nadal je dopusti jo, da se 
jih kliče z gospodom, gospo ali g o s p o -
dično, ker ti ljudje nimajo popolnoma 
nič skupnega z našo s tvarnost jo , za lo 
je pravilno, da jih naši pošteni l judje že 
po tem spoznajo , ker svojo ideologijo 
znajo itak dobro prikrivati in jih je tež-
ko spoznati s kakšno barvo so p o b a r -
vani. 

Najbolj ža los tno se mi zdi to, da 
imamo še pri nas v rudniku delavce, ki 
imajo zelo malo de lavske samozaves t i 
in ponosa , kajti nekater i od njih si niti 
ne upajo v pisarno po razne informa-
cije. Nekater i pa sicer pridejo v pi-
sarno in prav h lapčevsko in bojazljivo 
litulirajo v se z gospodom, gospo ali 
gospodično, ker vidijo, da sedi za pi-
salno mizo. 

Naši delavci- rudar j i bi se morali z a -
vedati , da je dfclavski razred v naši 
državi izvedel revolucijo, da so se s 
iem tudi odnosi v medsebojnem o b č e -
vanju spremenili . Zato bi ne smelo biti 
de lavca - ruda r j a , ki ne bi v v s a k o d n e v -
nem občevanju uporabljal naše težko 
in krvavo pr ibor jene, tako lepe b e s e d e 
— tovariš ali tovarišica. 

Tekavec 

Kmalu bo spomladansko sonce spet oživelo naš otroški vrtec. 

Dedek Mraz 
Dedek Mraz je opravil svojo v sako -

letno dolžnost in uživa zda j zasluženi 
počitek. Ob praznovanju novoletne jel-
ke se je docela izmučil. Zdaj pa se o b 
svoji pipici p r e d a j a spominom . . . 

Kako je že bilo lelos v Velenju? 
Drušivo prijateljev mladine je imelo 

sejo za sejo, da bi njega, dedka Mraza, 
čimbolj razbremenilo. 

Zveza borcev je prispevala znatno 
vsoto za obdar i tev part izanskih sirol. 

Svoboda mu je odvzela p rece j šn je 
breme dela s tem, da je uprizorila 
pravljično igro Trnjulčiea, za ka te ro se 
je navduševalo mlado in staro. 

V šoli so mu požr tvovalne žene p o -
maga le na ; i ' i t j t isoč in več otroških 
ust s hrenovkami, pecivom in čajem, 
učitelji pa so skrbeli za red in lepo 
obnašan je . 

Dedek Mraz zadovoljno puha dim iz 
svoje pipice: »Da, da, naše žene! Sk rb -
ne so in vedno na mestu, če je t reba 
mladino razveselit i , čeprav za svoj trud 
ne dobe priznanja, kvečjemu« — dedku 
se čelo pomrači — »kakšen nepot reben 
očitek.« Neka j bo moral ukreniti, da 
zaščiti svoje zves te pomočnice . Naj -
bolje bo, da bo naprosil tov. urednika 
Rudar ja za pomoč. — 

Toda tam v osnovni šoli je bilo res 
prisrčno! Stal je skrit za novoletno jel-
ko in nadvse všeč mu je bilo, ko je 
gledal kako so mali cicibančki ponu-
jali n jegove s ladkorčke tov. Neriku To-
netu, p redsedniku okra ja , ki jim je pri-
povedoval par t i zanske zgodbe . 

In k a k o nape to so večji poslušali tov. 
2ganka ! Najbolj v š e č jim je bilo, k a -
dar so part izani Nemce nagnali. To bi 

razmišlja... 
hoteli slišati vedno od kraja! — P a 
kako dobro se je počutil tov. direktor 
med velenjsko mladino! Ko je odhajal , 
je obljubil upravi 'elju šole, da bo dal 
posuti vse dvor išče in vse dohode do 
šole, ki so bili tako razmehčani , da so 
šolar jem ostajali čeveljčki v blatu, ko 
so šli v šolo. In je svojo obljubo res 
izpolnil! — Zelo všeč je dedku, da mu 
je še sam direktor prišel pomagat . Kda j 
za v raga se je prej kaj t akega zgodilo? 
Na jpre j s svojimi knapi šteje, š*eje jur-
je za obdar i ' ev in se ustavi še le pri 
200, polem pride med ot roke kakor d o -
ber str iček in nazadn je mu ni žal k a -
miona ne s t roškov za gramoz, da jim 
olajša v sakdan jo dolžnost. Ni čuda, če 
se ga otroci in učitelji hvaležno s p o -
minjajo! »Sicer pa,« misli dedek , »je 
tako popolnoma v redu in če je bilo 
kda j d rugače , je bilo narobe. Sicer pa 
direktor zda j ni šele prvič pokaza l , 
kako mu je mladina pri srcu.« 

Dedek Mraz je za r e s zadovoljen. Po 
drugih krajih so njemu na čas t tudi 
potrošili mnogo denar ja , a le m a l o k j e 
je porabl jen denar toliko koristil m l a -
dini, kakor prav v Velenju. Ti vražji 
Velenjčani! Znajdejo se pa , znajdejo! 
Še na novoletni sejem niso pozabil i! 

A glej! O b vnetem razmišljanju je 
dedku pipica pošla in č e hoče kadili, 
jo mora nabasa t i znova . . . 

- ž a 

Študijsko potovanje 
v ZDA 

okoli pa ni nobene d ruge zg radbe , nili 
s tanovanjske hiše. Delavci s tanujejo 
po več dese t kilometrov da leč v mestu 
ter pr ihajajo s svojimi avtomobili na 
delo. 

Iz Mariona smo se z avtobusi o d p e -
ljali v Bismarck in od tod z vlakom v 

Sloj boksi ta je 6—12 m debel . Delno se 
ruda pridobiva na površ inskem kopu, 
delno p a v jami. 

Zelo zanimivi so bili površinski kopi 
z ozirom na odpiranje in odkrivanje. 
Tukaj smo videli, kako se vrši odkr i -
vanje s samimi shreperji. Istočasno je 

OD ST. LOUISA DO PUEBLA 

Iz St. Louisa smo se z vlakom o d p e -
ljali proti jugu v 150 km oddaljeni C a r -
bondale . Med po t jo smo iz vlaka videli 
mnogo površinskih kopov, ki so zemljo, 
čisto razrili in opustošili . Od C a r b o n -
dale smo se z avtomobilom odpeljali v 
40 km oddal jeno m e s t e c e Marion. Tukaj 
smo se nastanili v hotelu. To so hoteli 
za po lu joče z avitomobili. Navadno so 
to pritlične stavbe, kjer ima skora j v s a -
ka soba takoj poleg tudi garažo . Vse 
sobe so zelo lepo urejene, ter ima tudi 
vsaka svojo kopalnico. 

V bližini Mariona smo si ogledali dva 
površinska kopa , kjer je obra tovala 
težka mehanizaci ja . Bager lopatar je 
odkrival in jalovino premetaval . 21ica 
je imela 28 m3 vsebine. Drugi bage r z 
8m> velikim vedrom je jalovino p o -
novno premetaval . P r e m o g pa je kopal 
b a g e r z 8 m3 žlico. P r e m o g S9 o d v a -
žali na separac i jo z avtomobili. Krov-
nino pa so odstreljevali s Cardoxom, 
to je s tekočim ogljikovim dioksidom. 

Tukaj smo si ogledali tudi dve s e p a -
raciji in dva jamska obra ta . O d k o p a v a -
jo črni p remog 5. i l l inoiskega sloja, ki 
je 1,30 m debel . Ker pa je v tem delu 
mnogo rudnikov z. več jo proizvodnjo, 
kot jo je m o g o č e prodati , so delali ti 
rudniki v sega 3 dni v tednu. 

Ena jama je imela mehaniziran odvoz 
p remoga z gumijastimi t ransporter j i . V 
jami ni bilo nobenega tira. jama je o d -
pr ta z vpadnikom ter je v sega 40 m 
globoka. P r e m o g tovorijo z nak lada l -
nimi stroji na jamske avtomobile 
(shuttle car), s temi ga odvaža jo 100 do 
na jveč 200 m daleč, nato izfresejo na 
gumijaste t r anspor te r j e iter z njimi p r e -
peljejo v separac i jo . 

Delavci se p revaža jo v jamo na d e -
lovni prostor in iz nje z gumijastimi 
t ransporter j i . Hitrost t ranspor te r jev se 
da regulirali s pomočjo kontrolorja . V 
primeru okvare kakšnega stroja imajo 
v Jami posebno vozilo na lastni pogon, 

s pomočjo k a t e r e g a spravijo n a d o -
mestni del k stroju ali sam stroj v d e -
lavnico. 

Zanimiva je bila tudi ta jama, ker 
prakt ično ni imela nobenega lesa. S 
stropnimi vijaki je bila utr jena krovni-
na, katerih se potem 50% ponovno d ro -
bi. Dovod e lekt r ičnega toka v jamo se 
vrši s pomočjo kabla, ki je položen v 
vrlino. Transformator se postavi na 
dnevu v bližino vrtine. Z napredovan jem 
jamske f ronte se potem premika tudi 
t rans formator na dnevu. Na ta način se 
prihrani na vodih in na p a d c u n a p e t o -
sti. 

Druga jama Zaigler III ie odkopava la 
2 / 0 m debel šesti illinoiski sloj č rnega 
p remoga s 6000 kal. kurilne vrednost i . 
V tej jami se je prevoz p remoga vršil 
z velikimi vagoni M r e s a č i in e lekt r ič-
nimi t rolej-Iokomo^vami. lama je o d -
prta z 80 m dolgim vpadnikom. P r e m o g 
se i7 vnnnnnv v iami iz t resa v bunker 
pod vpadnikom, lu se nato odvaža z 
gumijastim transportnim trakom na dan 
v separac i jo . Posebnos t te jame je, da 
se po pohodnem vpadniku, ki je v sega 
80 m dolg vrši p revoz delavcev s po -
sebnim vozom, kjer je p ros to ra za 14 
delavcev. V jami p revaža jo de lavce z. 
vagoni in z električno lokomotivo. 
Dnevno da je ta rudnik 5000 ton č rnega 
p remoga , dela pa skupno 328 delavcev. 

Za č rpan je vode uporabl ja jo v tej 
jami cevi iz plast ične mase . 

V jami se naha ja tudi delavnica, kjer 
vršijo vsa več ja popravi la in imajo 
zato tudi tam skladišče rezervnih d e -
lov. Vsako okvaro lakoj odstrani jo z 
zamenjavo z rezervnim delom. Pokva r -
jeni del nato takoj popravi jo in odda jo 
v skladišče rezervnih delov. V jamski 
delavnici je zaposlenih na tej jami 42 
specialistov. 

Kako pa izgledajo površ inske zg rad -
b e ? 

Separac i j a , upravno poslopje, de lav-
nica s kompresor j i , kopalnica z l am-
parno, vse se nahaja v ba rakah iz va -
lovile aluminijaste pločevine. Daleč n a -

Postavljanje televizijske antene na newyorškem nebo-
tičniku. V ozadju palača OZN 

Lillte Ročk, glavno mesto države Ar-
kansas . To mesto leži na isti severni 
širini kot je Seve rna Afrika. Sem smo 
prišli 15. julija. Temu pr imerna je bila 
tudi t empera tu ra . V senci je bilo 44° C. 
Da niso bi 'e hote lske sobe in avtobusi 
umetno hlajeni bi mi težko vzdržali to 
vročino. Tako pa je v sobah v hotelu 
ali v uradih, v res tavraci jah in trgovi-
nah povsod umetno hlajenje in kljub 
veliki vročini je samo okoli 25° C, torej 
ravno prijetna t empera tu ra . 

V bližini LiHte Ročka se nahaja jo 
največja ležišča boksi ta v ZDA in v e -
like tovarne glinice in aluminija. Te rud-
nike smo si ogledali zaradi odvodn ja -
vanja tekočih peskov v krovnini sloja. 

delalo na enem kopu okoli 15 s h r e p e r -
jev. Na tri sh repe r j e p r ide en buldo-
žer, kot pomožni stroj. Na drugem ko -
pu je odkrival bage r dragline z v e -
drom 9 m3 vsebine . Krovnino so o d -
krivali v treh slojih in premetaval i v 
odkopani pros tor . Isti bager je nato 
moral jalovino na jalovišču še enkrat 
premetat i , da je napravil pros tor za 
drugo. Boksit se koplje z bagri d r a g -
line s 3,5 m3 velikim vedrom. Bager z 
9 m3 vedrom odkrije letno 1,200.000 m3 

jalovine, od t ega pa mora 30% še en -
krat premetat i . 

V jami je bilo zanimivo gnanje h o d -
nikov, za kar uporabl ja jo )oyer Cont i -
nions miner. To je stroj, ki r eže sloj v 

65 cm širokih in 35 cm globokih plas teh. 
S petimi zarezi napravi ta stroi 3,5 m 
širok hodnik. V eni izmeni napravi 
21 m hodnika, 3,5 m v isokega in 2,2 m 
širokega. Rudo odvaža jo s shuttle č a -
ri — jamskimi avtomobili. Ker ie ta n a -
čin odvoza kontinuiran, m e č e cont i -
nions miner nakopano rudo kar za s a b o 
na tla, od tam potem ]oy nak lada lec 
tovori rudo v jamske avtomobile, ki jo 
odvaža jo v jamski bunker za skipov 
izvoz. Na 1 Continions miner pr ide en 
na laga lec )oy ter trije jamski a v t o m o -
bili. Vse to upravlja 5 delavcev ter je 
na ta način učinek na enega de lavca 
okoli 4 m hodnika na šiht. 

Ker je ta jama izredno mokra , so tla 
v hodnikih gos to obložena s hrastovimi 
plohi, po katerih vozijo shutle cari. Za 
odvodn javan je imajo ba tne sesalke, ker 
niso tako občutljive, tlačni cevovod je 
položen v vrtino ter ima 45 cm v p r e -
meru. Zaradi nevarnost i potopi 've imajo 
tudi dve podvodni sesalki, ki lahko 
vedno delata . 

V tej jami smo srečal i tudi p rve 
č rnce - ruda r j e . Zaposleni so bili kot 
vrtalci ter so zaslužili 1,87 dolar ja na 
uro. V ostalih jamah nismo nikjer vi -
deli nobenega č rnca - ruda r j a . 

V okolici l ega rudnika smo si og le -
dali tudi raz iskovalno vrtanje. Vrtajo v 
kvadratni mreži 30—60 m oddal jenost i . 
Dnevno navr ta jo 3 delavci 150 vrtin 
Občudoval i smo izredno hitrost in r o č -
nost teh delavcev. Vsak de lavec ie v e -
del kaj mora delati in delo se je o d -
vijalo b rez vsake besede . Še zaradi n e -
č e s a je to podie ' je interesantno. V z a d -
njih 14 mesecih ni bilo nobene f luk-
tuaci je delavcev. 

Iz Little Ročka smo z avionom o d p o -
tovali v 730 km oddaljeni C o l o r a d o 
Springs. Med poletom smo opazoval i 
pod sabo pokrajino. V začetku so bila 
boga ta polja, čim dalje smo leteli prot i 
severu tem bolj pusta je pos ta la p o -
krajina. Leteli smo nad pustinjami, p o -
raslimi z. redko travo. Videli smo suhe 
rečne struge, ki imajo vodo samo o b 
deževju. 

Iz Colorado Spr ingsa smo odpotoval i 
takoj z avtobusom v Pueblo. Pueblo je 
mes to s p reko 100.000 prebivalci. Tukait 
živi tudi nekoliko tisoč Jugoslovanov. 
V Pueblu smo obiskali družbo Fuel a n d 
Iron Corpora t ion . (Dalje prihodnjič!) 

Taborišče mladinske delovne brigade nad Velenjskim jezerom. 



Ali je tak postopek pravilen? 

Na ,sliki: Ena obeh 
grobnic padlih talcev ob cesti pri 
Frankolovem 

M 

Vse preradi pozabl jamo! 

PRED DESETIMI LETI SO NACISTIČNI RABLJI 
PRI FRANKOLOVEM NA MESTU, KJER JE PREJEL 
ZASLUŽENO KAZEN KRVNIK SLOVENSKEGA LJUD-
STVA DORFMEISTER, POBESILI OB CESTI STO 
SLOVENSKIH TALCEV, MED KATERIMI SO BILI 
TUDI TRIJE VELENJSKI RUDARJI. 

SLAVA NJIHOVEMU SPOMINU! 

ie prebivalstva šport 
Nekaj novic iz rokometa 

V »Velenjskem rudarju«, ki je izšel 
20. januarja 1955 je bil pod gornjim 
naslovom priobčen članek, ki opisuje 
po lek licitacije stanovanjskih hiš, last 
sp lošnega l judskega premoženja , k a t e -
ro je izvedla posebna komisija imeno-
vana od l judskega odbora mes tne o b -
čine Velenje in kako je bil tovariš Bu^ 
kovec Pe te r , kot dražbeni ude leženec 
»izločen«. Očividno je, da je bil pisec 
tega članka o zadevi enos t r ansko in-
formiran, zato so tudi n a v e d b e v njem 
neresn ične in pomanjklj ive. Namen teti 
vrst ic je, bra lcem pojasniti, kako je li-
citacija de jansko potekala . 

Na javno d ražbo je bilo stavljenih s e -
dem stanovanjskih hiš last sp lošnega 
l judskega p remoženja . Javno d ražbo je 
izvedla posebna komisija, ka t e re p r e d -
sednik je bil tovariš Hudobreznik Franc. 
Interesenti , ki so položili 10% kavcije 
od osnovne d ražbene cene katere-kol i 
hiše, so imeli pravico, da sodeluje jo 
pri licitaciji vseh hiš, ki so bile p redmet 
p roda je . P r e d pričetkom d r a ž b e je bil 
dražbenim ude ležencem točno o b r a z -
ložen način liciliranja. 

P rva je bila s tavl jena na licitacijo 
s t anovan j ska hiša št. 7 v Velenju z 
o'snovno d ražbeno ceno 220.000 din. 
Za nakup te hiše so se prijavili trije 
d ražbeni udeleženci . Ceno sta dvigala 
Bukovec P e t e r in Hrovat Jožefina, ker 
je tretji licitant kmalu odstopil . Tovariš 
Bukovec je poslednj ič ponudil 2T>2.000 
din, za njim pa Hrovat Jožefina 262.500. 
O d komisije pooblaščeni izklicatelj to -

RODILE SO: 
Rednak Jožefa, gospodin ja iz P l e -

šivca, s t a ra 23 let — Jožico; Vreča r 
Jožefa , knjigovodkinja iz Pes j a , s ta ra 
22 tet — Borisa; Casl Terezija, g o s p o -
dinja .iz Velenja, s t a r a 23 let — Jelko; 
Koželj Rozalija, gospodin ja iz Velenja, 
s t a r a 34 let — Emila; Jelen Marija, go-
spodin ja iz Arnač, s t a ra 36 let — Bla-
ž a ; Avberšek Cecilija, gospodinja iz 
Kozjaka, s t a ra 20 let — S tane t a ; Škru-
ba Ivanka, gospodinja iz Podkra j a , s t a -
ra 30 let — Bogdana ; Lampret Marija, 
gospodinja iz P a k e , s t a ra 30 let — 
Pavlo ; L.uzar Ruža, gospodin ja iz Ko-
novo, s t a ra 24 let — Borisa; Šumah 
Francka , gospod in ja iz P a k e , s t a ra 31 
let — Jožico; Golob Ljudmila, g o s p o -
dinja iz Novega Velenja, s ta ra 27 let 
— Romano ; Vrabič Jožefa, gospodinja 
iz Pes j a , s t a r a 33 let — Albina; Lip-
nikar Alojzija, gospodin ja iz Pleš ivca, 
s t a r a 23 let — Danico; Zevart Marija, 
gospod in ja iz Pleš ivca, s t a ra 41 let -
Mar jano . 

variš Melanšek Franc je dopusti l še ne -
kaj č a s a za premislek; ker pa tovariš 
Bukovec ponudbe ni zvišal, je bilo s m a -
trati Hrovat Jožefino za najviš jega po -
nudnika. 

Točno je, da je tov. Bukovec Pe fe r 
hotel kasne je zvišati ponudbo, vendar 
je bila licitacija te hiše že zakl jučena 
in tega ni bilo m o g o č e upoštevali . To-
variš Bukovec je imel vsekakor priliko, 
da p r avočasno zviša ponudbo, za to tu 
ne more bili govora o nepravilnem p o -
stopku komisije, o nezakonitosti , o na -
prej pripravljeni stvari itd. P o določilih 
u redbe o prodaj i s tanovanjskih hiš iz 
sklada SLP ima pravico do licitacije 
s tanovanjskih hiš iz sklada SLP vsak 
državljan FLRJ, med katerimi je tudi 
tov. Hrovat Jožefina, pa čeprav je hči 
b ivšega lastnika te hiše. Ne vem zaka j 
v članku ni navedeno, da je tov. Buko-
vec kljub temu izliciliral eno od hiš, 
ki so bile predmet p r o d a j e ? Morda bi 
s tem prišel p isec v naspro t je s trdit-
vijo, da je bil imenovani izločen. 

P i sec članka bi se moral o zadevi, 
ki jo opisuje, podrobne je zanimati. Ta-
ko bi odpad la neupravičena kriiika, ki 
je bila v tem primeru podana o članih 
komisije in o predstavnikih oblasti. Ze 
sam način opisovanja tega »nepravil-
nega postopka«, napačni priimek, iiiu-
liranje z gospodično itd., vzbuja dvom 
o resničnosti in dobronamernos t i č lan-
ka. Seznan ja jmo bra lce o nepravilnostih, 
ki se dogaja jo , vendar se o tem po -
prej sami prepr iča jmo. K. I. 

UMRLI SO: 
Švarc Jelka, upokojenka iz Skal, s t a -

ra 75 let; Brifovšek Jožef, kmet iz Ci r -
kovc, s tar 82 let; Ribič Ivan, upoko-
jenec iz Pes ja , s tar 70 let; Ogra jenšek 
Helena, kmetica iz Silove, s t a ra 70 let; 
Habe Jera, oskrbovanka iz Šaleka, s ta-
ra 77 let ; S t rgar Štefka , gospodinja iz 
Velenja, s ta ra 33 let; Jan Anton, upo -
kojenec iz Kavč, star 83 let. 

POROČILI S O SE: 
Cobal Srečko , šofer iz Sfrumice in 

Točaj Frančiška, pol jedelka iz Podvrha ; 
Štif ter Janez, šo fe r iz P e s j a in Au-
breht Angela, pol jedelka iz Cirkovc; 
Banovšek Jože, kmet iz Silove in Lip-
nik Marija, kmetica iz Zg. Ponikve; Vo-
dušek Stanko, ključavničar iz Janško-
vega sela in Povh Fani, trg. pomoč-
nica iz Dobrne; Korošec Miha, rudar 
iz Kozjaka in Hriberšek Brigita, gosp . 
pomočnica iz P a k e ; Po lenek J., rudar iz 
Saleka in Mastnak Zofka, pol jedelka iz 
Šaleka ; Soline Marlin, rudar iz Lopat -

Kaj vse se letos obe ta rokometu in 
njegovim ljubiteljem v Velenju? Znan 
je že vsa j približni r azpored na jvažne j -
ših tekem. V aprilu bo odigran pomla-
danski del prvenstva š t a j e r ske cone — 
obe tekmi: z Ravnami in Račami»bosta 
v Velenju. 1. maja bodo Velenjčani s o -
delovali na velikem furnirju najboljših 
slovenskih moštev v Ljubljani. Maja b o -
sta odigrani tudi finalni tekmi prvakov 
ljubljanske in š ta je r ske cone. To bos ta 
po vse j verjetnost i moštvi iz Velenja 
in Črnomlja. Za 3. julij so povabljeni 
na veliko p a r a d o slovenskih špor tn i -
kov v Ljubljani, poleti bodo pa po vsej 

»nika in Zabukovnik Antonija, gospod i -
nja iz Lopatnika; Razbornik Martin, 
kmet iz Cirkovc in Mihelič Olga, de lav-
ka iz Cirkovc; Uranjek Anton, rudar iz 
P e s j a in Jankovič Terezija, na takar ica 
iz Pes ja . 

verjetnost i organizirali tudi velenjski 
rokomefaš i večji furnir v malem roko -
metu. 

Ljubitelje rokometa bo gotovo zani -
malo, da se obe ta jo tudi m e d n a r o d n e 
tekme. Neka j nemških moštev bo letos 
gostovalo po Jugoslaviji in ver je tno se 
bo dalo z njimi pogoditi za gos tovanje 
v Velenju. S e v e d a visi še vse skupa j 
p rece j v zraku. V kratkem bo R o k o -
metna zveza Slovenije razpos la la ko -
ledar teh fekem in pros te termine. 

P r e d kratkim je bil v Ljubljani ludi 
slavnostni plenum zveze ob priliki p e t -
letnice obs to ja le - fe , na ka te rem je 
prejel tov. Centrih Edo diplomo za svo-
je delo. 

H koncu še r a z p o r e d zimskih t renin-
gov, na ka te re vabimo v s e ljubitelje 
rokometa , zlasti pa še delavsko mla -
dino: o b s redah od 19. do 21. ure, ob 
ponedeljkih od 16. do 18. ure. Treningi 
so v Zadružnem domu. 

PREKLIC 
P o d p i s a n a Šuman Marija, gospod in-

ja iz Novega Velenja, blok D 1, tem 
potom obžalujem karkoli sem žalj ivega 
izrekla o Ferenčak Mariji, gospodinji 
iz Novega Velenja, blok B in obljubljam, 
da ka j t akega ne bom več naredi la ter 
se ji zahvaljujem, da je odstopi la o d 
k a z e n s k e g a progona. 

PREKLIC 
Podpisani Jurko Jožef, rudar iz Lipja^ 

St. Janž pri Velenju, preklicujem kol 
neresnično in klevete vse, kar sem go-
voril o lovarišici Arlič Angeli, n a t a -
karici v »Buffeiu—slaščičarni? v V e -
lenju. 

Iskreno se ji zahvaljujem, da je o d -
stopila o d sodnega p regona . 

Jurko Jože 

OBISK PRI ZAHODNONEMŠKIH 
SINDIKALNIH ORGANIZACIJAH 

Brez dvoma je ena zanimivosti, za 
ka te ro se zanima vsak človek, ki gre 
v tujino, življenjski s t andard in življe-
nje ljudi. Zelo težko pa je ugotoviti 
de jansko in objektivno sliko. Kolikor 
je bilo m o g o č e ugotoviti, hočem v pri-
ču jočem članku povedat i . 

Ze v prvem delu mojega izvajanja 
»iz obiska pri Zahodno-nemških sindi-
kalnih organizaci jah« sem omenil ob -
čutek, ki ga človek dobi v prvih dneh 
bivanja v Zahodni Nemčiji. Človek dobi 
vtis, d a žive ti ljudje mnogo bolje, k a -
kor pa naši. P o proučitvi nj ihovega 
in n a š e g a življenja sem mišljenja, da 
moramo nujno obravnavat i vp rašan je 
živl jenjskega v p r a š a n j a iz dvoje s t a -
lišč. 

a) življenjski s t andard na sp lošno; 
b) življenje de lavcev s pojmom živ-

ljenja in p o t r e b naših delovnih ljudi. 
Nujno je pričakovat i , da se bo kot 

prvo in drugo vp ra šan je , z ozirom na 
izredno visoko razvito industri jsko d r -
žavo, pokaza lo v veliki pozitivni r az -
liki napram naši situaciji. Vendar pa 
ni tako. 

Življenjski s t andard , v k a t e r e g a pri-
pada prav v s e od prihodov de lavcev in 
nameščencev , do dvokoles, av tomobi -
lov, cest itd., je brez dvoma p r e c e j 
višji, kakor je to z ozirom na našo z a -
ostalost bilo do d a n e s m o g o č e doseči . 
Mi vemo, da je bila Nemčija svobodna 
država in stalno izkoriščala d ruge d r -
žave, da je bila Jugoslavija stalno do 
osvoboditve 1945. leta izkor iščana in 
tlačena d ržava vse od njene us tano-
vitve 1918. leta . P o p r e j so bile naše 
pokrajine prede l , ki je nekako Avstro-
Ogrsko monarhi jo varoval p red navali 
Turkov na te zemlje, so bile naše po -
krajane žr tev stalnih ropt in izže-
manj z ene strani od A \ . . r o - O g r s k e 
monarhije, z d ruge strani napada lcev . 
Šele po osvoboditvi 1. 1945 se je pri nas 
začelo z izredno hitrim tempom kora-
kati k napredku , v e n d a r jc v 10 letih 
kljub socialistični družbeni ureditvi n e -
mogoče doseč i države, ki so si več 
kakor 100 let svobodno gradi le in u r e -
jevale svojo državo, pa še na račun 
drugih narodov 

(Nadaljevanje). 

Kakšno pa je tisto vsakdan je živ- žijo p reko 1 DM manj, kakor moški 
ljenje delovnih l judi? Kako je z a d o - (konkreten primer v rudniku smolas tega 
ščeno neobhodnim pot rebam, ki jih ima premoga Hausham — čistilec in čistil-

•;••:•••.•-•.•. .>:.;.;...;.. ......... :•..•. .;.;'......: ..... . ... 

Delavski nemiri v Nemčiji. Po satelitsk vzhodnonemški vladi zatiran delavski 
razred se je uprl, vendar 'so sovjetski tanki upor v kali zadušili. 

vsak č lovek? Kakšni so zaslužki d e -
lavcev? 

P o primerih o podjetjih (rudnikih) na 
Bavarskem zasluži k o p a č v jami z d e -
lom v akordu od 15 DM do 17 DM 
30 Dpf. Nekvalificiran pa od 7 do 9 DM. 
V kolikor so zapos lene ženske na d e -
lovnih mestih namesto moških, zaslu-

ka vseh obratnih prostorov in kopa l -
nic). Po našem .pojmovanju je to v e -
lika krivica za žene. Pri nas iudi nismo 
vajeni kosma tega (brutto) zaslužka in 
cele ra jde odbitkov. Navajam en pri-
mer izplačila dobrega kvalif iciranega 
de lavca : 

brutto zas lužek 435 DM 
za p o r o č e n e doda tek 

za 1 ot roka . . . . J 4 DM 

S k u p a j 439 DM 

Odbitki: 
Socialno zavarovanje . 47 DM 
Davek - - 22.25 DM 
Cerkveni davek . . . . 1.75 DM 
Sindikat 6 , - DM 
P o m o č prebeglim . . . 2.70 DM 

Skupaj . . . 

Izplačilo . . . 

. 79.70 DM 

. 359.30 DM 

Pri teh odbitkih .pa ni v računano s t a -
novanje, za k a t e r e g a plačujejo od 35 
do 45 DM mesečno . (Vendar pa teh 
stanovanj še zda leka ne moremo e n a -
čiti s stanovanji pri nas n. pr. v N o -
vem Velenju). S tanovanja , kakor tudi 
zgradi tev je groba — za n a š e g a č lo-
veka nekako nesimpatična. 

Po leg s tanovanja pa je t reba plačat i 
lok, vodo itd. Ako samo še s tanar ino 
odbi jemo od zaslužka tega kvalifi-
c i r anega delavca , nam os tane za tri-
č lansko družino 314.30 DM. Ta prihod 
mu mora služiti za vse pot rebe . Kako 
s tem denar jem izha ja? 

V Haushamu sem se spoznal s S lo -
vencem, ki že okrog 30 let živi v N e m -
čiji. Izvira iz družine Z- iz Velenja 
(šalek). Govorila sva o vsem m o g o -
čem, pa me nazadn je v p r a š a : »Daj mi 
po resnici povedat i , kako pri vas lju-
d je živijo napram nam?« S e v e d a sem 
mu rekel, da ne moremo primerjati 
življenja naših delovnih ljudi z življe-
njem delavcev pri njih. To p a iz tega 
raz loga, ker mi š e nikdo ni odkri to 
povedal , koliko se n. pr. za prehrano 
3 č lanske družine porabi v Nemčiji, da 
lo primerjam pri nas. Da odbijem 
s t roške p rehrane od p lače v Nemčiji 
in pri nas in koliko bom v Nemčiji ozi -
roma pri nas za ta o s t anek lahko dobil. 
Po tem bom šele lahko rekel, kje lju-
d je bolje živijo. Takole mi je odgovo-
ril: »Jaz ti bom odkrito povedal , mi-
slim pa , d a boš tudi ti meni odkrito 
povedal . Jaz se ne morem niti najmanj 
hvaliti, da mi je bilo dobro. Kljub temu, 
da sem bil na s r ečo zdrav, kar danes 
nisem, kljub temu, da sem bil na naj -
boljših akordih, da sem res pridno d e -
lal in dobro zaslužil, smo komaj živeli. 
Raje sva midva z ženo malo stisnila, 
s amo da so otroci imeli. Imam namreč 
tri otroke. Zaslužil sem pa sam. Mi bo -
mo šele s e d a j začeli boljše živeli. N a j -
starejši sin se mi je izučil za ključav-
ničarja in je seda j zapos len na rudniku 

in iako ž e dva zasluživa. Po tem pa 
imam še dva sina, ki hodita š e v šolo. 
Za hrano pa porabimo 600 DM m e s e č n o 
in ne da bi ne vem kako razkošno 
živeli. Imamo ludi motor . Fant je so ga 
hoteli imeti. Kupili smo ga seda j , k a 
tudi sin zasluži. Vsak m e s e c je dajal 
na s t ran del zaslužka, da se je nabra lo 
za kavcijo, potem smo ga pa vzeli, s e -
da j pa mesečno plačuje 100 DM«. Tako 
mi je govoril lov. Z. A. rudar v Haus-
hamu. P o k a z a l mi je potem tudi sobo-
in o t roško sobo ler kopalnico. P o v e -
dal je ludi, da mu je bilo za č a s a oku-
paci je v se uničeno in da je znova z a -
čel leta 1945. Kljub motorju pa mu je 
s tanovanje s labo opremljeno. V otroški 
sobi že lezne postel je , sicer pokri te s 
pernicami s skromno omar ico za obleko , 
spalnica za moža in ženo pa je n e -
kako podobna pri nas primitivnejši — 
skromni izdelavi. Verjel sem možaku, 
ker sem pri njem vse lo videl, da je 
res tako, kakor mi je pripovedoval . 
Jaz sem mu tudi svoje povedal , kako 
je pri nas. S e v e d a se je za v s e zani -
mal in kar povpraševal . Tako ludi n j e -
gova žena . Pravi , da jo v se bolj in 
bolj v leče v Jugoslavijo, da vidi š e e n -
krat svoje ljudi. Tudi ona je iz Velenja. 
Neka j nemogočega se mu je zdelo, ko 
mu povem, da pri nas dobi o č e e n e g a 
o t roka doda tek 3.000 din, za dva 5.500 
dinarjev itd. p a lo, da za č a s a svojega 
bolovanja celo režijsko plačo, dočim 
pri njih dobi doda tek za o l roke 4 DM 
kar ne zados tu je niti za 1 kg govejega 
mesa . Ako de lavec zboli, potem dobi 
le 50% nadoknado za izgubljeno dnino, 
venda r ludi ne more dobili iznad 8.32 
DM kljub temu, da bi mu teh 50% več 
izneslo. 

Iz lega pr imera sledi, da za samo 
p reh rano človek po osebi porabi na j -
manj 100 DM mesečno in si lahko vsak 
za sebe ustvari sliko, kakšno bi mu 
bilo življenje, oz i roma kakšno jim je 
življenje. Ni potem čudno, da je t ak -
šna bojazen, da nemški narod izumira 
itd. in da bo vprašan je kje dobiti to-
liko mladine, kolikor bo kadra (stro-
kovnega) t reba. 

Zelo simpatično se mi je pa zdelo to,, 
da nisem videl v gostilnah mladih lju'-
di, pa tudi od starejših, ki š e tu in 
tam poseda jo , pijejo le pivo. Mislim, 
da je tukaj tudi glavni vzrok cena, s a j 
s t ane buteljka vina od 14 do 18 DM, 
dočim pivo le 0,50 DM pa tudi b reza l -
koholne pi jače so poceni. Ali ne bi bila 
po t rebna tudi pri nas korektura cen 
predvsem v brezalkoholnih p i jačah? 

Konec. 



Ali smo ukrenili vse kar moremo, 
da odpravimo pijančevanje 

Takšno vprašan je si prav lahko po-
stavimo, ko opazujemo, kako se pri 
nas pijančuje. Kljub temu, da menda 
prav vsak, ki je prejšnji dan zapravil 
kakšen t isočak, drugi dan to obžaluje, 
toda žal le do pr ihodnjega izplačila, 
ko začne znova. P a to za pi janca ni 
ecini udarec . S tem, da se je »osvo-
bodil« mars ika te rega »jurfS«, mu je do -
ma prav goiovo zmanjkalo to in ono, 
pa naj bi bilo za p rehrano ali ostale 
pot rebe . Naj iežje pa občuti pomanj -
kanje njegova družina. Težko si je z a -
mislih očeta , ki mu v t reznem stanju 
ne bi bilo težko gledali otročičke, ki 
po njegovi krivdi živijo v pomanjkanju. 
Vendar v pijanem stanju tega ne vidi, 
ni i se na družino spomni. Imamo pri-
mere , da brezvestni družinski oče t je 
zapijejo vse svoje pre jemke z ot roški-
mi dokladami vred, ne da bi pomislili 
na žalostne, včasih celo s t rahotne po -
s ledice svojega neodgovornega p o -
č e l a . 

Vsi vemo, da je alkohol v zmernih 
količinah, sploh pa po težkem in na-
pornem delu, kot ga imajo n. pr. ru-

darji , s reds tvo za poživljanje. Torej je 
koza rček ali dva le koristen, za to ne 
more nihče imeii nič proti temu, č e si 
ga privoščiš. Tudi žepu se ne bo p re -
več poznalo. 

Kako se počuti človek, ki je prejšnji 
dan do nezavesl i pijan, bo lahko prav 
dobro vedel vsak, ki se je že kda j iako 
neusmiljeno »nažehtal«. 

Poleg tega, da je potrošil, morda tudi 
izgubil ali raztrosil, ker mu ni bilo v 
pijanosti škoda , niii ni znal čuvati — 
več je vso te denar ja , kar je dalo povod 
za prepi re v družini, je bil dva, tri ali 
štiri dni za tem dela nezmožen, kakor 
po d o m a č e pravimo »sklopfan«. 

Pos led ica tega je, da človek v teh 
dneh nima p ravega teka, izmučen je 
mnogo bolj, kot da bi t rdo delal, misli 
mu o 'opi jo, ves je mračen in brezbr i -
žen. Za delo mu ni, n f i more delati 
tako, kakor bi to zmogel v t rezem 
stanju — nezastrupl jen. Pos led ice pi-
jančevanja se od raža jo torej tudi pri 
rednem delu, pri storilnosti in tudi pri 
previdnosti na delovišču. Pa r dni ne 
more dosegat i ob iča jnega učinka, da 

ne omenjamo neopravičenih izostankov, 
ki jih ima ob vsaki plači precej . Kdo 
trpi iz t ega nasta lo š k o d o ? V prvi v r -
sti kolektiv in skupnost , on sam pa tudi 
cela številka v ka te re ses tavu dela. 
Škoda za kolek'iv in skupnost je v tem, 
da zaradi manjše delazmožnost i in v 
zvezi z njo proizvodnosti ter n e o p r a -
vičenih izostankov i zpade del p ro iz -
vodnje, režijski stroški pa os tane jo isti, 
s čimer se podraži tona p ro izvedenega 
premoga , oziroma polna lastna ceno 
proizvodnje ter zmanjša upravičeni do -
biček podje ' ja , iz ka 4 erega i /p laču jemo 
razliko in viške plač. Ali je to p rav? 

Vendar je ta škoda v merilu m o č -
nega kolektiva, kot je naš in skupnosti 
minimalna, občutna pa je za tovariše, 
ki delajo s takimi »udarniki« na istem 
čelu ali številki. Tukaj pa je padec 
učinka in z njim povezanega ako rd -
nega zaslužka zelo občuten. Vsak ru-
dar pa prav dobro ve, da učinek kaj 
lahko pade , dviga pa se zelo zelo p o -
časi. Vzporedno z njim seveda za -
služki. Iz n a v e d e n e g a je razvidno, da 
je vsak neopravičeni izostankar in le-
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L a n s k i 
mladinski 
festival 
v Kopru 

Nastop folklorne skupine 

in združenih pevskih zborov 

nuh direktno škodlj ivec svojih so tova-
rišev, v katerih interesu bi bilo, da jili 
brez. s leherne sentimentalnosti izločijo 
iz svoje sredine. 

Ker pa vidimo, da se pos ledice pi-
jančevanja od raža jo v skupnosti , pa naj 
bo to največje ali male — lokalne, po -
tem se tudi nimamo čudi'i, da delavski 
sve' i po podje ' j ih z vsemi sredstvi po-
skuša jo zmanjša ' i padan ja proizvodnje 
in storitnos'i in odstrani ' i vzroke s 
tem, da uredijo svoje pravilnike tako, 
da do neke mere pride do povrni 've 
škode, z d ruge strani pa, da bi dolo-
čene kazni vplivale na naše ljudi in jih 
pr ipravi le k razmišljanju o rentabi l -
nosti nj ihovega počet ja . 

Vkljub temu, da mora po našem p r a -
vilniku podje t ja za vsak neopravičen iz-
os tanek izos tankar p lača ' i eno režijsko 
dnino, da je torej takoj izgubil 2 dnini, 
je to le trohica povrnjene škode, ki je 
z izostankom povzročena . Tega bi se 
moral vsakdo zaveda ' i in delali (mi-
slim predvsem pri kozarcu) po p r e -
udarku in po pameti . To pa še ni na j -
huje, da je moral izos tankar p lača ; i 
eno režijsko dnino za drobček povrni-
tve škode. Pravilnik podje t ja v Rudniku 
lignita Velenje predvideva tudi to, da 
se za dva zapo redna izos tanka de la -
vec ali n a m e š č e n e c odpu«t j iz službe, 
da se ravno tako odpust i iz službe 
za tri neoprav ičene izos tanke v m e s e -
cu in za pet neopravičenih izostankov 
v letu. In kaj p o t e m ? Potem si mora 
iskati s lužbe drugod in ako se ne bo 
popravit, bo tudi v novem podjeMu o d -
puščen. Povsod bo pa novinec. Po no-
vi zvezni uredbi o plačnem sistemu pa 
ne bo nobeden de lavec udeležen pri 
deli'vi dobička, kateri ni v podje4 ju z a -
poslen 6 mesecev . P a tudi marsikater i 
se je kesal že danes , ko se je delil 
lanskoletni višek in je m o g o č e zaradi 
tega, ker je imel v teku leta en neo -
pravičen izostanek dobil le tri četr t ine 
t istega, kar bi mora! dobiti, ali za dva 
neoprav ičena izostanka le polovico 
tega, ali pa za tri in več v letu ni do -
bil ničesar . Ali je to pot rebno in ali 
ni v«ega tega v največji meri kriva 
p i j ača? 

Za}o bi bilo po t rebno polen vseh pri-
silnih mer. ki jih imajo podje 4 ja . n e k a -
tera s trožje, druga milejše, misliti tudi 
na to, da bi omogočili ma4erialno osno-
vo, s ka 4 ero bi tudi omogočili odklon 
alkoholizmu in s tem mnogo koristjlj 
poedineem, s tem pa tudi š 'evilkam, 
kolek4ivu in skupnosti . To bi bila skrb 
za čimprejšnjo ustanovitev kan'in, 
zai ' rkovalnie ali kakorkoli bi že imeno-
vali to podje t je , kjer ne bi bilo nobenih 
alkoholnih pijač, pač pa bi si lahko 
naši delovni liudie po p r ihodu v i^m.e 
ali k a t e r e g a koli pod je ' i a postregli z 
mlekom, kavo, čajem, kokto, l imonado, 
o ranžado ali katerim koli sokom, ki jih 
imajo celo kopico, zraven pa bi lahko 

dobil tudi nekaj za prigrizek — naj bo 
sir, šunko, salamo, k lobase s kruhom 
ali žemljo itd. O tem je razpravljal že 
Centralni plenum Sindikatov in tudi že 
DS Rudnika lignita Velenje načeloma. 
Mislim pa, da je t reba temu posvetiti 
vso skrb. 

Mislim, da bo marsikater i pomislil 
potem na to, kam bo odšel, da se po -
krepča , poživi brez škode m v svojo 
koi ist. 

P r edvsem za rudar je , ki dela jo na 
vse tri i mene — podnevi in ponoči, je 
razumljivo, da zaradi tega, ker se ob 
napornem delu, pa še v vročini celih 
o r e m ur znoji, telo neka j zahteva. On 
išče u 'eš i 've tej zahtevi v prvi gostilni 
(za Velenje Rudarski dom). Razumljivo 
je pa potem, ako zahteva o ranžado , 
c i t ronado, jabolčni sok in dobi o d g o -
vor za v c e to, da nimajo, imajo pa 
vino, si teši po t r ebe z vinom. Da je pa 
vino in žganje po t rudapolnem delu in 
praznem želodcu naenkrat v glavi in 
v petah, to pa tudi vemo. In kaj s ledi? 
Vse to, o čemer smo se že pre j po -
govarjati. Kdo je temu kriv? Upravnik 
gos ' i lne v konkretnem primeru, ker ni 
poskrbel , da bi imel tudi brezalkoholne 
pijače. 

Ali ne bi tudi upravniki naših gostin-
skih podje ' i j lahko več napravili za 
odpravo p re ' i r anega p i jančevanja? Si-
gurno bi lahko! Ako ne bi bil po sredi 
zaslužek. Vendar pa, kaj bi bilo boli 
prav za poedince in skupnos t? 

Obs to ja jo tudi predpisi o redu v na-
ših gos ' iščih, vendar se ti predpisi , ki 
jih izdajajo naši lokalni organi l judske 
oblasti ne upoš 'eva jo , naše inšpekcije 
pa tudi ne p o s e g a j o dovolj v te p r e -
krške. 

Mogoče je n a š e oseb je v gostinskih 
podjetjih že pozabilo na zakoni*e o d -
r edbe (odloke), v katerih je predpisano, 
da se alkoholna pi jača mladini pod 
18 let ne sme izdajati, da se opi*im 
ljudem piiača ne «me i-daiaM, da je 
t r eba izdajanje pijač zaključili ob do -
ločeni uri. Vendar vsi ti predpisi in o d -
loki, da o drugih s 'va reh sploh ne go -
vorimo, se po navadi ne upoštevajo . 

Kaj pa inšpekci je? 
Tudi one bi lahko tukaj mnogo več 

napravile. P repr ičan sem, da ne bo n a -
takarju vseeno, ako bo za prekršek 
plačal 5 do 10 t isočakov ali upravniku 
gosMnskega podje ' ja , ako se ne bo d r -
žal r eda in upoš 'eva l predpisov oziroma 
odlokov naših občinskih ali okrajnih fo -
rumov ljud=ke oblasti . 

Te stvari, ki so v kra ( kem nanizane, 
noj bi bile resen opomin nad vsem 
skupaj , da napravimo vsak po svoji 
strani več za p rep reč i ' ev škode, ki jo 
p i jančevanje povzroči posameznikom, 
družini, kolektivu in skupnos '1 Bilanca 
pa bo v b o d o č e lahko samo večje z a -
dovoljstvo in uspeh za nas v«e skupaj . 

Močilnik Tone 

V SOBOTO 19. FEBRUARJA ZVEČER 

V RUDARSKI DOM NA 

M A S K A R A D O 
DPD SVOBODE 

ODLIČEN PLESNI ORKESTER 

KONKURENCA MASK — PROGRAM 

S svojimi prvovrstnimi izdelki in 
konkurenčnimi cenami se priporoča 

novo otvorjeno tapetništvo 

E R H A R T 
M I R A N A 
VELENJE (pri Golu) 

Javna zahvala 
Ob težki, nenadomestl j ivi izgubi, ki 

nam jo je pr izadeja la ne izprosna usoda 
s smrtjo n a š e g a d r a g e g a , nepozabnega 
očka 

Tončka Žolgerja 
smat ram za svojo dolžnost, da se v 
svojem in v imenu svojih oirok najpr i -
s rčne je zahvalim vsem, ki so mi stali 
ob strani in mi pomagal i v najtežjih 
urah življenja. 

P o s e b n o se zahvaljujem delavskemu 
svetu, upravnemu odboru in sindikalni 
podružnici Rudnika lignita Velenje za 
denarno in mater ia lno pomoč. Imeno-
ma s e zahval jujem tovar i šema Uranje-
ku Karlu, p redsedniku rudniškega sin-
dikata in tov. Hajsingerju za vso p le -
menito tovar iško skrb ter vsem d a r o -
valcem cvet ja in govornikom ob o d -
prtem grobu. 

Ana Zolger, z otroci 
Branko, Jankom in Darkom 

1 KINO „ S v o b o d a " 
V E L E N J E 

predvaja od 
15. februarja 
do 15. marca 

16.—17. II. Vrni s e mala S h e b a — am. 

18.—20. II. Moj sin p ro fe so r — iialij. 

23 . -24 . II. Čarobni fižol — amer . barv 

25 . -27 . II. Veru j v mene — mehiški 

2 . - 3. III. Zlata č e l a d a - f rancoski 

4,— 6. III. Skrivnostni p ro f e so r — a n -
gleški 

9,—10. III. Dvoboj pri s rebrnem potokw 

— ameriški barvni 

11 . -13 . III. Sfar i grešnik - avstrijski!' 

16. —17. III. P o l n a d e — italijanski 


